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Élelmiszeradomány

A Baptista Szeretetszolgálat Alapítvány jóvoltából élelmi-
szer adomány érkezett községünkbe. A száraztésztát, tejport 
és vaníliás tejitalt a LAÉT helyi szervezete osztotta szét a 
nehéz körülmények között élő rákóczifalvi lakosok között.

Képviselő-testületi ülés

2007. december 13-án soron kívüli ülést tartott 
Rákóczifalva Nagyközség Önkormányzat Képviselő-testü-
lete. A napirendi pontokból:

Közbeszerzés

A közbeszerzési bíráló bizottság képviselő-testületi ülé-
sen tárgyalt beszámolója szerint közreműködésükkel tavaly 
egy eljárás zajlott. A Szolnok-Martfű kerékpárút második 
ütemének kivitelezési munkáira folytattak le eredményes 
közbeszerzést. A bizottság ugyanakkor nem hivatalos ülést is 
tartott, melyen a kerékpárút műszaki ellenőrének figyelmét 
hívták fel az első ütem építésénél tapasztalt problémákra. A 
bizottság tagjait (Kármán István elnök, Szabados Károly tag 
és Karkus Tibor külső szakértő) a képviselők újra választot-
ták. 

 Emelkedi a víz- és csatornadíj

2008-ra vonatkozóan a képviselő-testület a víz- és csator-
nadíj 9 százalékos, az infláció mértékéhez közeli emelését 
fogadta el. Mindez azt jelenti, hogy az ivóvíz nettó köbméte-
renkénti díja 231 forintról 252 forintra nő. A csatornahaszná-
lat pedig az eddig nettó 145 forint helyett 159 forintba kerül 
majd köbméterenként. 

Kommunális adó

Kétezer forinttal emelkedik a kommunális adó mértéke, 
így évente 13 ezer forintot kell fizetniük a rákóczifalvi ingat-
lantulajdonosoknak. A kommunális adó rendeltetése, hogy 
az önkormányzatok e bevételből fedezzék a kommunális 
jellegű kiadásokat (pl.: a közterületek, parkok, a köztemető 
fenntartását, tisztántartását, a szeméttelep rendezését, a hó-
eltakarítást stb.), A megemelt kommunális adóból várhatóan 
22,5 millió forintra tesz szert az önkormányzat, ez azonban 
még így sem fedezi a szemétszállítás költségeit. 2007-ben 19 
millió forint folyt be a kommunális adóból az önkormányzat 
kasszájába. A szemétszállításért azonban közel 31 milliót fi-

Megszépülhet a főtér

Rákóczifalva központja megújul, ha eredményes lesz az 
önkormányzat régióhoz benyújtott pályázata - többek között 
erről is döntöttek a legutóbbi képviselő-testületi ülésen. A 
tervek szerint a polgármesteri hivatal, a református temp-
lom, az egészségház, a közösségi ház előtti terület, valamint 
a világháborús emlékmű környéke teljes egészében megújul-
na. Nemcsak az utak, járdák kapnának új burkolatot, de a 
parkosítást is elvégeznék. A füvesítésen túl fákat, cserjéket 
ültetnének ki, pihenő padokat, kandellábereket helyeznének 
el. Sőt megfelelő ajánlat esetén egy játszóteret is kialakítaná-
nak. A tervezett beruházás költsége meghaladja az 54 millió 
forintot, melyhez 90 százalékos, mintegy 49 millió forintos 
támogatást remél a település. 

Köszönet a civileknek

Pezsgős koccintásra várták 2007. december 14-én a civil- 
és pártszervezetek képviselőit a Varsány Közösségi Házban. 
Tóth Lajos polgármester boldog karácsonyt kívánva meg-
köszönte valamennyi szervezet együttműködését és egész 
évben nyújtott közösségi munkáját –, melyet a Mindenki 
Karácsonya rendezvényen is bizonyítottak.

zetett a település. Az elmúlt évekhez hasonlóan a rászorulók 
és a 70 év felettiek kérhetik a kommunális adó mérséklését. 
A 75 évnél idősebbek, illetve az idősek otthonában élők pe-
dig mentesülnek az adófizetés alól. 
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Rákóczifalva Polgármesteri Hivatalának, korábban Ta-
nácsának nyugdíjas dolgozóit látták 2007. december 14-én 
vendégül a hivatal házasságkötő termében. A már hagyo-
mánnyá vált, évek óta megrendezésre kerülő találkozón Tóth 
Lajos polgármester és dr. Varga János jegyző köszöntötte a 
hajdani munkatársakat, akik együtt idézték fel nemcsak az 
elmúlt évet, hanem évtizedeket is. 

Nyugdíjas találkozó
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Az utóbbi hetekben bőven volt részünk „égi áldásból”. 
Gyakran esett hó, ónos eső, amely síkossá tette az utakat, 
illetve nehezítette a közlekedést. Köszönjük, hogy az in-
gatlanok előtti járdákon gondoskodtak a hó eltakarításá-
ról és a síkosság-mentesítésről.
 Kérjük a tisztelt ingatlantulajdonosokat, hogy az árkok 
karbantartását, tisztítását is  szíveskedjenek elvégezni, 
hogy olvadáskor a csapadék lefolyhasson és elszivárog-
jon a talajba.

Megértésüket és segítőkészségüket köszönjük!
 Polgármesteri Hivatal

Tisztelt Rákóczifalvi Lakosok!

Mint ahogy évek óta, 2007-ben is pályázatok segítségé-
vel igyekezett az önkormányzat minél több forráshoz jutni, 
melyből működési költségeit, illetve  fejlesztéseket tudta 
finanszírozni.  Az alábbi kimutatással szeretnénk erről tájé-
koztatást adni:

II. Rákóczi Ferenc Általános Iskola 2007. évi nyertes pá-
lyázatai:

- Rákóczi Diákjai Alapítvány 100 ezer Ft-ot nyert NCA 
pályázaton – iskolai eszközfejlesztésre fordították

- Rákóczi Néptáncegyüttes  250 ezer Ft-ot nyert NCA pá-
lyázaton

- Tempus Útravaló Ösztöndíj – 10 hónapon keresztül 30 
ezer Ft juttatás egy 8. osztályos tanuló részére

Egyesített Szociális Intézmény:
- 2007.évben a Munkaügyi Központba benyújtott két si-

keres pályázat révén összesen 4.447.500 Ft támogatást kap-
tak 9 fő munkanélküli közhasznú foglalkoztatásához.

Virágoskert Óvoda és Bölcsőde: 
- Egyéni szaktanácsadói pályázat keretében 260 ezer Ft-

ot nyert, melynek segítségével fórumokon, konferenciákon 
ingyenesen vehettek részt a munkatársak

- 600 ezer Ft értékben tetőcserepet és tetőfóliát nyertek a 
Rákóczi úti óvoda tetőfelújításához 

- Az intézmény fejlesztése tárgyában benyújtott pályázat 
elbírálása folyamatban van.

Pályáztunk
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Tisztelt Rákóczifalviak és Rákóczifalvához kötődő Polgárok!
Ismét elérkezett a személyi jövedelemadó-bevallások ideje. Újra lehetőség van dönteni arról, hogy mely szervezetnek 

utalják fizetendő jövedelemadójuk 1–1 százalékát. Ez nem jelent többletterhet az Önök számára, hanem az egyébként 
fizetendő jövedelemadó egy részéről rendelkeznek. Ha nem teszik, a teljes összeg a központi költségvetésbe kerül. 

Településünkön az alábbi alapítványok várják az Önök 1 százalékát - az alapítványok a település fejlődését, komfor-
tossá tételét, tehát közügyet, mindannyiunk érdekét szolgálják:

 - Rákóczifalváért  Közalapítvány
A befolyt összegből településünk építéséhez-szépítésé-

hez  járulunk hozzá. 
Adószáma: 18830682-1-16
Elnöke: Tóth Lajos polgármester 

-Rákóczifalva Közbiztonságáért Alapítvány 
A befolyt összeg a község közbiztonságáért tevékenyke-

dő szervezetek működéséhez nyújt segítséget.   
Adószáma: 19222655-2-16
Elnöke: az önkormányzat mindenkori jegyzője 

-  Rákóczi Diákjai Alapítvány 
A befolyt összeget nevelés és oktatás, képességfejlesz-

tés, ismeretterjesztés, kulturális tevékenység, kulturális 
örökség megóvása, gyermek- és ifjúságvédelem, gyermek- 
és ifjúsági érdekképviseletre fordítják. 

Adószáma: 18830637-1-16
Elnöke: Dr. Túróczi Imre alpolgármester

-Dencs Antal Egészségügyi és Sport Alapítvány
A község sportéletét támogatjuk a befolyt összegből.  
Adószáma: 19222954-1-16
Elnöke: mindenkori polgármester – 

midenkori Rákóczifalva SE elnöke  

További települési alapítványok, egyesületek:

-  Rákóczi Néptáncegyüttes Közhasznú Egyesület
  A befolyt összeget a néptáncegyüttes eszközfejleszté-

sére fordítják.
  Adószáma: 18835412-1-16
  Elnöke: Hőnyiné Nagy Erzsébet

-  Emberkék az Emberért Közhasznú Egyesület
  A befolyt összeg segítségével kulturális és szociális te-

vékenységet végeznek. 
  Adószáma: 18832811-1-16
  Elnöke: Bede Judit

- Kuruc Hagyományőrző  Közhasznú Egyesület
 A befolyt összeget Rákóczifalva kulturális értékeinek 

gyarapítására, valamint eszközfejlesztésre fordítják.
  Adószáma: 18833410-1-16
  Elnök: Terenyei Attila

Kérem, ne felejtkezzenek el az egyházak támogatására szánt további egy százalékról sem, rendelkezzenek felőle. 
Minden lakóházba eljuttatunk a fenti alapítványok nevére kitöltött „Rendelkező nyilatkozatot”, illetve a www. 

rakoczifalva.hu honlapról is letölthetőek lesznek, és a Polgármesteri Hivatalban is bármikor kérhetőek. A kiválasztott 
nyilatkozatot csak borítékolni kell (a borítékra az adózó nevét, adószámát és lakcímét fel kell tüntetni!) az adóbevallás 
mellé.  

                                              Segítségüket előre is köszönjük:                            Tóth Lajos polgármester
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Egy hónapok óta húzódó 
kötelességemnek teszek eleget, 

amikor bemutatom a rákóczifalvi olvasóknak- és így a re-
formátus felekezetűeknek is a Rákóczifalván is szolgálatot 
teljesítő Szilágyi Gábor lelkész urat.

pbm – Elsősorban szeretném, ha bemutatkozna és né-
hány szóban összefoglalná eddigi pályafutását.

Sz.G. – Nyíregyházáról származom, családom, testvé-
rem, a rokonságom mind tősgyökeres nyíregyháziak, tehát 
ők jelenleg is ott élnek.

Eredeti végzettségem kertész-technikus, dolgoztam is 
ebben a szakmában, míg aztán 25 éves fejjel döntöttem 
úgy, hogy szeretnék komolyabban foglalkozni a teológia 
tudománnyal. Egyházzenével foglalkoztam már korábban, 
és ez az, ami igazán elindított engem a hittudomány útján. 
Így felnőtt fejjel kezdtem a teológiát, tehát érthető, hogy 30 
éves voltam, amikor a diplomát kézhez kaptam a Sárospa-
taki Teológián. Innen az utam Sátoraljaújhelyre vezetett, 
Pataktól 10 kilométerre lévő városba, ahol két évig szolgál-
hattam, előbb mint segéd-, majd mint 
beosztott lelkész. A lelkészi szolgálat 
mellett nagyon sok munkaterületet ki 
kellett hogy próbáljak, és meg is sze-
rettem ezeket, hiszen az óvodától a 
középiskoláig folytattuk a hitoktatást. 
A Teológia visszahívott zenei tanszé-
kére egyházzenét tanítani. Belekós-
toltam a kórház és a börtönmisszió 
területeibe is. Nagyon sokrétű volt az 
ottani szolgálatom. Itt ismertem meg a 
jövendőbelimet, aki magyar-földrajz 
szakos középiskolai tanár. Kétéves 
sátoraljaújhelyi tevékenység után ke-
rültünk az abaúji, Edelény környéki 
Szendrő és Szendrőlád településekre, 
ahol négy évig szolgáltunk. Felesé-
gem Kazincbarcikán tanított, én pedig 
vittem a két település gyülekezetét. 
Nemegyszer előfordult, hogy helyet-
tesítenem kellett: volt olyan vasárnap, 
hogy 50-60 kilométeres körzetben több településen tartot-
tam istentiszteletet. 

Itt született meg Péter fiúnk 2004 novemberében.
Négyéves szolgálat után volt egy olyan lehetőség, hogy 

Martfűn – nyugdíjazás miatt – megüresedett a lelkészi állás, 
ekkor én jelentkeztem, s a gyülekezet egyhangúlag megvá-
lasztott, meghívott erre a szolgálatra. A martfűi szolgálathoz 
hozzátartozik Rákóczifalva, illetve Rákócziújfalu is. Ez egy 
igen komoly munka, hiszen itt gyülekezetet kell építeni. Az 
elődöm, Czirmay Árpád nagytiszteletű úr felépített Martfűn 

Szilágyi Gábor úr, a református lelkészünk
egy templomot és parókiát, nekünk most a gyülekezet épí-
tése a legfontosabb feladatunk, ami nem tűnik könnyűnek 
ebben a környezetben.

A feleségem Mezőtúron a Szegedi Kis István Református 
Gimnáziumban tanít, Péter fiúnk pedig Martfűn óvodás.

pbm – Van-e olyan információja, hogy a rákóczifalvi la-
kosok közül hányan vallják magukat reformátusnak, és há-
nyan gyakorolják vallásukat?

Sz.G. – Próbáltam utánanézni, de sajnos a bevallások (pl. 
Népszámlálás – szerk.) titkosak, így nem sikerült név sze-
rint megtudnom, hogy kik azok, akik reformátusnak vallják 
magukat. Akik az egyházunkhoz tartoznak – mert fizetnek 
egyházfenntartási hozzájárulást vagy valamilyen támogatói 
kapcsolatuk van az egyházzal – az kb. 25-30, akik tényle-
gesen járnak a rendszeres alkalmainkra, az mintegy 8-10 
fő. Rendszeres alkalmak alatt azt értem, hogy minden va-
sárnap 9 órától van istentisztelet itt a templomban, illetve 
kéthetente szerdán az Idősek Otthonában tartunk bibliaórát, 
elsősorban az ott lakóknak, bár ez mindenki számára nyitott. 

Tehát a gyülekezetből is vannak, akik 
elkísérnek és segítenek a szolgálatban, 
pl. az  énektanulásban vagy versmon-
dással. Emellett folyik a hitoktatás – 
bár nagyon minimális létszámmal – az 
általános iskolában és az óvodában. 

Örömmel mondhatom, hogy e hé-
ten keresett meg Kómár atya, hogy 
szeretnék beindítani a cserkészetet, és 
számítana az én hittanosaimra is. 

pbm – Úgy tudom, Ön már részt 
vett itt a templom valamilyen szintű 
felújításában, és ehhez kapcsolódva 
milyen kilátások várhatók?

Sz.G. – A gyülekezet, mivel ilyen 
kicsi, így az anyagi kondíciója is elég 
gyengécske, de vannak tartalékaink és 
ebből tudtuk megvalósítani az elmúlt 
év nyarán az érintés- és tűzvédelmi 
vizsgálatot, amely kimutatta, hogy 
tűzveszélyes mind a templom, mind a 

parókia. Emiatt azonnal ki kellett cserélni az összes falban 
található vezetéket, a különböző villamos szerelvényeket, a 
villámhárító rendszert. Ez mintegy hétszázezer Ft-ba került, 
ami a mai árak ismeretében nagyon kedvező volt. Az Ön-
kormányzat nagyon sok segítséget biztosít számunkra.

A parókia udvarának a felét megvásárolta az Önkor-
mányzat a Falugondnokság részére, így a vételárat – havi 
50 ezer forintjával – részletekben folyamatosan folyósítják 
részünkre, hiszen a 1,5 millió forintot ők sem tudták egy 
összegben biztosítani. 
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Színvonalasabb betegszállítást ígérnek

A tervünk mindenképpen a gyülekezet építése, az hogy 
minél több fiatalt meg tudjunk szólítani, akár a hittanon ke-
resztül, akár a családlátogatások alkalmával, illetve nagy 
lehetőség van abban, hogy az Idősek Otthonába belátogató 
hozzátartozókkal is felvegyük a kapcsolatot. 

Ez esztendő nyarán lesz aktuális a parókia festése, szeret-
nénk megfelelő módon rendbe tetetni, hiszen már készülünk 
a jubileumra, jövőre lesz száz éves a templom. 1909-ben 
épült a rákóczifalvi református templom, így 2009-ben sze-
retnénk egy nagyszabású ünnepséget rendezni. A templomot 
nem tudjuk felújítani, de a parókiát rendbe téve egy szere-
tet-vendégséggel emlékezünk. Erre az alkalomra meg szeret-
nénk meghívni püspök urat és esperes urat.

pbm – Megkapta a figyelmemet az indíttatásnál az egyhá-
zi zene, ez miben nyilvánult meg?

Sz.G. – Már kisgyermekként zongorát tanultam, majd 
felnőtt fejjel jött az orgona. Orgonakántori oklevelem van.  
Nyíregyházán kezdtem a Belvárosi templomban a kántori 
szolgálatot, azután Patakon végig teológiai kántor voltam. 
Később a gyülekezetben is mindig játszottam. Debrecen-
ben kezdtem a tanulmányaimat, mintegy fél évig a Csonka 
templomnak voltam az orgonista kántora, majd úgy mentem 
át Patakra. Később innen átkerült Miskolcra a kántorképző, 
ahova meghívtak tanítani: harmóniumot tanítottam kezdők-
nek, két év múlva pedig felkértek arra, hogy legyek a kántor-
képző lelkészi vezetője. 

Számtalan egyházi koncertet rendeztünk előző szolgálati 
helyeimen, sőt a nyáron már Martfűn is. Van rá lehetőségem, 
hogy gyakorolhassak, bár ritkán jutok jó orgona közelébe. 
Az itteni orgonát javítani kellene, de ez nagy költség lenne.  

pbm – Úgy gondolom ebben is együtt tudnak működni 
Kómár atyával.

Sz.G. – Ez így van. Azt mondhatom, hogy mi nem csak 
kollégák vagyunk, hanem barátok is.

Köszönöm a beszélgetést és sok sikert kívánok a most 
megfogalmazott tervei megvalósításához, főként a gyüleke-
zet építéséhez. Bízom benne, hogy ebben lapunk is segítségé-
re lehet, hiszen nyitottak vagyunk az egyházi hírek nyilvános-
ságra hozatalában.                                                    pbm

E G Y H Á Z I  H Í R E K
Jobban elkülönül egymástól 2008. január 1-től a mentés és a 

betegszállítás, a választás az orvos felelőssége lesz. 
A mentés és a betegszállítás feladatköre az eddigieknél job-

ban elkülönül egymástól egy ez évtől életbe lépő jogszabály-mó-
dosítás következményeként, ez az új helyzet viszont a betegellá-
tás színvonalnak javítását eredményezheti - közölte a Mentők és 
Betegszállítók Országos Egyesületének (MBOE) elnöke sajtó-
tájékoztatóján.

Bíró Ferenc, az MBOE elnöke elmondta, hogy az eddigi 
gyakorlat szerint az Országos Mentőszolgálat (OMSZ) sokszor 
olyan esetekben is a drágán felszerelt, orvosi kísérettel biztosított 
mentőautóval szállította a kórházba vagy onnan haza a beteget, 
amikor e feladatot olcsóbban, a betegszállító szolgálatok bevo-
násával is meg lehetett volna oldani. 

Az új, még meg nem jelent, de hamarosan életbe lévő rendel-
kezés viszont pontosan megjelöli, hogy milyen esetben indokolt 
a betegszállításnál szakszemélyzet biztosítása, s milyen esetben 
elegendő a betegszállítók szolgáltatásának igénybevétele. 

Például a sürgősségi esetek és a fertőző betegek szállítása - 
éppen a magasabb szakmai háttér igénye miatt - továbbra is az 
Országos Mentőszolgálat feladatkörébe tartozik. A háziorvosok 
viszont mérlegelhetik, hogy a megadott szempontok alapján me-
lyik betegszállító szervezetet vegyék igénybe, amikor egy konk-
rét betegről van szó - tette hozzá. 

A sajtótájékoztatóra reagálva Győrfi Pál, az Országos Mentő-
szolgálat kommunikációs és pr-igazgatója azt közölte a távirati 
irodával, hogy a Mentők és Betegszállítók Országos Egyesülete 
által elmondottak után “igény fogalmazódott meg arra”, hogy a 
lakosság számára is érthető példával szemléltessék a mentés és 
betegszállítás január 1-jei szétválasztásából következő struktú-
rát. 

Ha valaki otthon rosszul lesz, és a háziorvosa kórházba utalja, 
akkor az Országos Mentőszolgálatot fogja riasztani, mivel sú-
lyos állapotú beteg sürgős szállításáról van szó. Az orvos ilyen-
kor úgynevezett „mentő” szállítást kér, és úgynevezett „mentő” 
utalványt tölt ki - jelezte.

Amikor a beteg már elhagyhatja a kórházat, de járásképtelen 
és szállításra szorul, az orvos az MBOE-hez fordulva „beteg-
szállítást” kér, és úgynevezett „betegszállítási” utalványt tölt ki 
- folytatta a példa kifejtését Győrfi Pál.

Amennyiben még a kórházi kezelés alatt egy másik gyógy-
intézetbe történő átszállítás válik szükségessé (például vizsgálat 
miatt) az orvos felelőssége lesz eldönteni, hogy a szállítás alatt 
is szakkíséretet igénylő súlyos esetről van-e szó - ekkor ugyan-
is „őrzött” szállítást kér az Országos Mentőszolgálattól, vagy 
„egyszerű” betegátszállításról van-e szó - ekkor ugyanis „beteg-
szállítást” kér a Mentők és Betegszállítók Országos Egyesületé-
től - fejezte be a rendszerben adott lehetőségek ismertetését az 
OMSZ kommunikációs igazgatója, hozzátéve: “a szétválasztás 
értelmezése és az ebből eredő szabályok betartása tehát nem a 
betegek, hanem a szállítást megrendelő orvosok felelőssége 
lesz”.   

                                                                 Nász Margit
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Az Igazságügyi és Rendészeti Miniszter az Emberi Jo-
gok Napja alkalmából Emberi Jogokért Emlékplakett ki-
tüntetést adományozott:

Nász Margitnak, a Mozgáskorlátozottak Jász-Nagykun-
Szolnok Megyei Egyesülete nyugalmazott elnökének.

KG Kedves Margitka! Gratulálok a miniszteri kitünteté-
séhez! Szeretném, ha egy kicsit megismerhetnénk Önt, be-
mutatkozna az újságunkban. Mennyi ideig volt vezetője az 
egyesületnek?

NM 1991 és 2002 között töl-
töttem be a Mozgássérültek Jász-
Nagykun-Szolnok megyei Egyesü-
letének elnöki posztját. 

KG Milyen feladatokat kellett 
megoldania?

NM Ez idő alatt fontos felada-
tomnak tartottam, hogy a megyénk-
ben élő közel tízezres tagság meg-
ismerje és gyakorolhassa jogait. Az 
egyesület célja az érdekvédelem, 
de én nagyon fontosnak tartottam, 
hogy a megyében működő csopor-
tok vezetőinek képzéseket nyújt-
sunk, hogy alaposabban megismer-
jék a jogszabályokat és tudjanak 
segítséget nyújtani az arra rászoruló 
sorstársaiknak.

KG Bizonyára nem ment gond 
nélkül minden. Hol  érzékeli a leg-
nagyobb hiányosságot?

NM Az ember nagyon sokszor nehézségbe ütközik, me-
lyeket nem könnyű leküzdeni. Nagyon sokan nem tudnak 
élni, illetve nincsenek tisztában alapvető jogaikkal, így hát-
rányos megkülönböztetésben részesülnek.  Ebből követke-
zően azt sem tudják, hogy jogsérelem éri őket. A hátrányos 
megkülönböztetésből, a jogérvényesülés hiányából eredő 
kritikus élethelyzetért az esetek többségében saját magukat 
hibáztatják. A panaszok sem kerülnek rögzítésre, így kevés 
az adat az elkövetett jogsérelmekről, az elkövetőkről.

KG „..minden emberi lény  elidegeníthetetlen méltósá-
gát és egyenlőségét”, emelte ki Ban Ki-moon ENSZ-főtitkár 
a 2007-es Emberi Jogok napja alkalmából megfogalmazott 
üzenetében.

Nagyon szép ez az emlékplakett, vajon mit lehet tenni, 
hogy ezek a jogok a valóságban is érvényesüljenek?

NM Minden nap azon dolgozni, hogy az emberek tá-
jékozottak legyenek, megismerjék jogaikat, és tudják ma-
gukat képviselni. Nagyon fontos a tudatformálás, a társa-
dalmi kirekesztés csökkentése, az akadályok és korlátok 
megszüntetése. Ha mindenki végiggondolja, rájön, hogy ő 

vajon diszkriminál-e, hogyan vélekedik a fogyatékosokról. 
Gondolja végig mindenki, mit tud a fogyatékosokról, elfo-
gadó vagy elutasító a fogyatékossággal élőkkel szemben, 
és milyen kifejezéseket, fogalmakat használ velük kapcso-
latban. 

Legnagyobb gond, hogy a fogyatékos emberek szellemi 
és fizikai korlátaira helyezik még ma is a hangsúlyt. Beteg 
emberként kezelnek bennünket, holott a fogyatékosság egy 

tartós állapot. 
KG  Mire a legbüszkébb?
NM Talán arra, hogy az eddigi el-

ismeréseimet sosem a fizetésért vég-
zett munkámért, hanem az önként 
vállalt, a sorstársaimnak nyújtott 
segítésért kaptam. Hiszen úgy gon-
dolom nagy szükség van arra, hogy 
odafigyeljünk és segítsünk másokon. 
Nagyon sokat tettem azért, hogy mi-
nél több megváltozott munkaképes-
ségű embernek munkája legyen, ke-
resethez jusson, ne legyen a négy fal 
közé bezárva, és ne eltartottként élje 
a mindennapokat. Ez ma már egy-
re nehezebb, hiszen nagyon nehéz 
munkalehetőséget felkutatni.

KG Példaértékű az az energia, 
amellyel dolgozik, teszi a dolgát a 
legtermészetesebb módon. Életé-
nek, idejének legnagyobb részében 
másokon segít. Bár Margitka szeré-

nyen elhallgatná, én kíváncsiskodom eddig megkapott elis-
meréseiről is. 

NM Ezek az elismerések, díjak többek között a Népjóléti 
Miniszter PRO-CARITATE kitüntetése, a „Jász-Nagykun-
Szolnok megyéért” díj, az „Ember az Emberért” díj bronz 
fokozata, 2003-ban „Az ÉV KAPU Önkéntese” és most ez 
az emlékplakett.

KG  Mióta nyugdíjas? Mivel tölti napjait?
NM 1998 óta vagyok rokkantnyugdíjas, de még ma is 

munkaviszonyban, módomban áll dolgozni. Egy rehabili-
tációs cégnél dolgozom, mint rehabilitációs tanácsadó. Ez 
mellett a Bice-Bóca Alapítvány kuratóriumi tagjaként tevé-
kenyen részt veszek az alapítvány munkájában. Az utóbbi 
pár hónapban képzéseket tartottam fogyatékos embereknek 
az önálló önrendelkező életről, valamint a fogyatékos nőket 
ért diszkriminációt kutattam. Szabad időmben főzök, amit 
imádok.

KG További munkájához sok sikert, szép eredményeket, 
jó egészséget kívánok!

KG

D Í J A Z O T T U N K

Emberséggel az emberi jogokért
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A Virágoskert Óvoda és Bölcsődében fontos szerepet kap 
a hagyományőrzés.

Az adventi készülődés ünnepi hangulatot csempészett a 
mindennapokba. A csoportokban naponta készültek a kará-
csonyhoz kapcsolódó apró kis kézimunkák, díszek. Az elké-
szítés módja igen változatos volt, a gyermekek a számukra 
felajánlott technikák közül kedvükre választhatták meg az 
elképzelésüknek, illetve a korcsoportjuknak leginkább meg-
felelőt.

Az adventi koszorúk, adventi naptárak, apró díszek és a 
gyermekek által készített kézimunkák ünneplőbe öltöztették 
a csoportszobákat.

Karácsonyi énekeket tanultunk és örömteli várakozással 
teltek az év utolsó hónapjának napjai.

A Kamilla csoport a sok éve őrzött hagyományt követve 
„Lucázással” kívánt minden jót a jövő esztendőre………

Készültünk a Varsány Közösségi Házban ismét meg-
rendezésre kerülő „Mindenki karácsonyára”. Az adventi 
kiállításra minden csoport saját készítésű darabot küldött. 
A Napraforgó csoport „szálljatok le karácsonyi angyalok” 
című előadását nézhették meg az együtt ünneplő gyermekek, 
szülők és az ide érkező vendégek.

A Szolnoki Kistérség Többcélú Társulása Egyesített Szo-
ciális és Gyermekjóléti Centrum által meghirdetett rajzpá-
lyázaton résztvevő óvodások átvehették a jutalmukat.

A várva várt téliszünet előtti utolsó nap az óvodában most 
is más volt, mint a többi.

Az ünnepi gyertya fényénél „nagy ölelést” adtak jelképes 
ajándékként a gyermekek egymásnak.

Csillogó szemekkel hallgatták mindannyian az Óvónénik 
ajándékát az „Évszak koncertet”, amelyen szép téli és kará-
csonyi dalok hozták az üzenetet: „BÉKÉS KARÁCSONYT 
NEKED”!

Törökné Túróczi Erzsébet

Kedves Szülők! 
Örömmel tájékoztatjuk Önöket, hogy a Virágoskert Óvo-

da és Bölcsőde játszócsoportot indít azon szülők részére, 
akik GYES, GYED, GYET-en vannak és gyermekeik nem 
részesülnek intézményes nevelésben ( óvoda, bölcsőde ).

Szeretettel várjuk a Szülőket gyermekeikkel együtt 2008. 
január 1-től, keddi és szerdai napokon délután 13 órától 17 
óráig az óvodába.

A szolgáltatás díja: 250 Ft/ óra/ gyermek.
Információ és jelentkezés kérhető: személyesen a játszó-

csoport vezetőjétől; Berényiné Bencsik Erzsébettől vagy az 
56/ 441–554 –es telefonszámon.

A játszócsoport beindítását a szülők kérése és igénye hívta 
életre. Szolgáltatásunk célja a gyermekek közösséghez való 
szoktatása a szülők és a gyermekek megismerjék a játszócso-
port belső életét. 

A „biztonságos” beszoktatás során lehetőséget adunk arra, 
hogy a gyermekek szüleikkel együtt megismerkedjenek egy 
új környezettel, felnőttekkel, társakkal. Ebben a folyamat-
ban minél hosszabb időn keresztül fokozatos időcsökkentés-
sel vegyenek részt a szülők, hogy később zökkenőmentesen, 
könnyen történjen az óvodai beszoktatás.

Szeretnénk, ha a játszócsoport „családi játszó nap” lenne 
az anyukáknak és gyermekeiknek egyaránt. Ehhez gazdag 
és sokrétű tevékenységeket kívánunk szervezni. Szolgáltatá-
sunknak egyik fontos eleme, hogy a spontán, kötetlen játé-
kok mellett szervezett tevékenységekbe is bevonjuk a gyer-
mekeket szüleikkel együtt.

Az éneklés, a mesélés – verselés, drámajátékok a mozgá-
sos – és értelemfejlesztő játékok hozzásegítik a gyermekeket 
tapasztalataik, ismereteik gazdagodásához.

A közös, együttes játék, a közös „tanulás” reményében 
szeretettel várunk minden érdeklődő szülőt !

„A legjobb út a gyermekek megértéséhez a saját gyermek-
ség megértése. „   / Singer/

Berényiné Bencsik Erzsébet  játszócsoport vezetője

Játszócsoport indul az óvodábanÜnnep az óvodában
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Iskolánk az új év első hetében úgy 
várta a postás érkezését, mint gyer-
mekeink a karácsonyi ajándékok 
bontásának örömteli pillanatát.

Miért is?
A közoktatás minőségbiztosításáról és minőségfejlesz-

téséről szóló 3/2002. (II.15.) OM rendelet alapján az alap-
fokú művészetoktatás állami normatív támogatást csak 
minősített intézmény esetén kaphat.

Közel egy esztendőn át dolgoztunk együtt az ellenőrzést 
végző testülettel.

Komoly szakmai munka folyik a néptánc tanszakon a 
mindennapokban is, de most még jobban odafigyeltünk a 
pedagógiai programunkban és helyi tantervünkben megha-
tározott feladatainkra.

Lukács László csoportvezető irányításával minden do-
kumentumunk, statisztikai adatunk átvizsgálásra került. 
Pontos útmutatásokat adott az apróbb hiányosságok ki-
javítására. A helyszíni szemlén, a néptáncórák látogatása 
során elismerő gondolatai, segítő tanácsai megerősítet-
tek Bennünket abban, hogy jó úton jár a néptáncoktatás 
Rákóczifalván.

„ Összességében egy, a néptáncot fontosnak tartó, lel-
kes nevelőtestülettel rendelkező, szimpatikus intézményt 
ismertem meg.” – írja szöveges értékelésében.

2008. január 14-én kapta meg összevont intézményünk 
a Szakmai Minősítő Testület Fenntartóknak címzett nyilat-
kozatát, amely így szól:

„ A II. Rákóczi Ferenc Általános Iskola és Alapfokú 
Művészetoktatási Intézmény

5085 Rákóczifalva, Szabadság tér 1.
OM azonosító 035945
2007. évi minősítési eljárását lefolytatta, melynek ered-

ményeként az intézmény 2007. december 29-én elnyerte a

Kiválóra minősített alapfokú művészetoktatási intéz-
mény címet

A minősített alapfokú intézmények jegyzékét az Oktatá-
si Hivatal évente közzéteszi az OKM hivatalos honlapján. 
Az intézmény minősítése öt évre szól.

A Minősítő Testület a minősítést és a minősítés évét fel-
tüntető oklevelet és táblát adományoz az intézménynek.”

Nagy örömmel és büszkeséggel tölt Bennünket ez az el-
ismerés.

Köszönöm a művészeti munkaközösség vezetőjének és 
tagjainak szakszerű pedagógiai munkáját, melyet szakmai 
igényességgel és nagy gyermekszeretettel végeznek.

Az elismerés további magas színvonalú tevékenységre 
ösztönöz és kötelez minden pedagógust és néptáncos tanu-
lót.

Köszönjük minden támogatónk segítő együttműködését, 
különösen a néptáncos szülőkét.

Vadász Istvánné ÁMK igazgató

Kiválóra minősítve
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Iskolánk 7.a osztályát az a sze-
rencse érte, hogy részt vehetett a 
Szolnoki Szigligeti Színház Oliver!  
című darabjának főpróbáján. 2007. 
XII. 21- én, pénteken. 

A darab Charles Dickens regénye, a Twist Oliver alapján ké-
szült. A történet az 1800 - as években játszódik és egy árva kisfi-
úról, Oliver Twistről szól.  

A főpróbát a délelőtt folyamán tekinthettük 
meg, sőt, előtte a színház történetét is megismer-
hettük. Önök tudták, hogy a színházat háromszor 
építették újra? Mostani formáját 1991-ben nyerte 
el.

Nagyon érdekes volt, mert olyan főpróbán 
voltunk, amelyikben a rendező megállítja a dara-
bot, ha valami nem jó, vagy esetleg félrecsúszik 
egy hang. A látottakból mindenki tudott követ-
keztetni a rendező koncepciójára (elképzelésére) 
. Nagyon szép volt  díszlet és a jelmezek is. 

 A darabban sok híres szereplő játszott, pl.: 
Dósa Mátyás, Puskás Péter, Vikidál Gyula, Bara-
bás Botond (vele interjút is sikerült készítenünk), 
valamint rengeteg fiatal. Látszott a csapaton, 
hogy már jól összeszoktak. 

Ezúttal szeretnénk megköszönni Torda Zoltán úrnak, hogy 
megszervezte nekünk ezt a kis színháznézést, valamint osztály-
főnökünknek, Faragó Krisztinának is. 

     Interjú: 
A Szolnoki  Szigligeti Színház egyik tagjával, Barabás Bo-

tonddal sikerült interjút készítenünk. A következőkben ezt olvas-
hatják. 

 - Mióta vagy Szolnokon?

Oliver (az iskola „Suliszem” újságjából)

2008. január 17-én reggel tartotta iskolánk diákönkormány-
zata az éves diákközgyűlést. Nagy örömünkre a diákok sok 
témában érdeklődtek az iskola életével kapcsolatban. Ezeket a 
kérdéseket – remélhetőleg minden tanuló számára megnyug-
tató módon – válaszolta meg zömében Vadász Istvánné, az 
AMK vezetője és Tímárné Fischer Magdolna intézményegy-
ség-vezető. Néhány kérdés esetében az érintett szaktanárok 
válaszolták meg a felmerülő témákkal kapcsolatos felveté-
seket. A legtöbb kérdés az iskolaudvarral, játszótérrel, sport-
udvarral, étkezéssel kapcsolatban vetődött fel. A közgyűlésen 
tájékoztattam diákjainkat az elmúlt félévben végzett sokszínű 
tevékenységünkről, legfontosabb kiadásainkról, bevételeink-
ről.

Köszönöm az iskolavezetés nevében is azon szülők, neve-
lők, gyerekek lelkes, önzetlen munkáját, akik segítették célja-

- Öt éve kerültem Szolnokra, mert a családom is itt él.
Nagyon tetszik a város és a színházban is jól érzem magam, 

szeretek  itt dolgozni.
- Milyen kapcsolatban vagy a többi színésszel?
- Mindenki jól kijön egymással és ha valakivel valami bajom 

van azt mindig tisztázzuk.
- Mi a kedvenc szereped?  
- Nincs kedvenc szerepem,  mindig a soron következőt szere-

tem a legjobban. 
- Énekelni vagy szöveget mondani szeretsz 

jobban? 
- Hát… Inkább a szöveg, de nekem végül is 

mindegy.
- Milyen szerepeket szoktál kapni? Pl.: humo-

ros, komoly stb.          
- Alkatomhoz és hangomhoz illően vicces sze-

repeket kapok. 
- Voltak már bakik a színpadon?
- Igen történtek már ilyen dolgok.
- Ezeket hogy oldjátok megy?
- Ha például a ruha elszakad, akkor azt gyorsan 

meg kell varrni, de volt már olyan, hogy kifordult 
a lábam,  viszont a jelenetemet végigjátszottam.              

 - Te hol végezted el a főiskolát? 
- Én a Marosvásárhelyi Színiakadémián végeztem, de a 

FŐSULIT ajánlom ,mert vannak olyan ,,iskolák”,  ahol sok 
pénzt elkérnek, de nem tanítanak jól.    

 Köszönjük szépen az interjút, és sok sikert kívánunk a követ-
kező szerepeidhez!

Készítették:  Szöveg:  Merena Csilla 7.a
          Interjú: Berényi Alexandra 7.a  Simon Anna 7.a

Diákközgyűlés
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2005. év végén örömmel adtuk 
hírül, hogy a Varsány Közösségi 
Ház FELNŐTTKÉPZÉSI KÖZ-

PONT is lett, egy  a Humán Erőforrás Operatív Program-
hoz benyújtott pályázat elnyerésével. Ezzel a programmal 
közel 50 millió forinton osztoztak a konzorciumi partnerek. 
A képzés a Debreceni Regionális Képző Központ feladata 
volt. A Hild Viktor Városi Könyvtár és Közművelődési In-
tézmény és főpályázóként, a Művelődési, Sport, Szabadidő 
Központ és Könyvtár vállalta a képzéshez szükséges tech-
nikai eszközök biztosítását, valamint a hallgatói létszám 
toborzását. A program 2007. október 31-én hivatalosan 
befejeződött, de úgy tudom, hogy a végleges lezárása még 
nem történt meg. A kétéves pályázati időszak feladatairól 
kérek információt Pálinkásné Földi Máriától, a projekt ve-
zetőjétől. 

TPE  Sikerült-e megvalósítani a célokat, voltak-e olyan 
tényezők, amelyek a vállalt feladatok végzését nehezítették? 

Pné Célunk az volt, hogy  a kistérség települései rendel-
kezzenek legalább egy fő szakemberrel, aki vállalni tudja a 
későbbi felnőttképzések szervezését és folyamatosan részt 
vállal a jelenlegi program megvalósításában. Saját térségé-
ben felkutatja azokat az embereket, akik munkanélküliek, és  
vállalják egy első vagy  második szakma elsajátítását. A fel-
nőttképzési konzultáns képesítést 22 fő művelődésszervező, 
könyvtáros  kapta meg a kistérség egészéből. Ebből 3 fő in-
tézményünk dolgozója. Ők toboroztak összesen 231 jelöltet. 
Közülük választotta ki a DRKK azt a 75 főt, aki részt vehetett 
Rákóczifalván, Besenyszögön és Nagykörüben a  120 órás 
Reintegrációs és Pályaorientációs tréningen. 70 fő végezte 
el . Újabb kiválasztást követően 21 fő  kapott lehetőséget az 
OKJ-s  Nehézgépkezelő  szakma és 20 fő a Felkészítés ven-
dégfogadásra képesítést adó tanfolyam elvégzésére. A képzés 
végén 18 fő nehézgépkezelő és 12 fő vendégfogadós rendel-
kezik képesítéssel. Azt terveztük, hogy a legtöbb szakembert 
Rákóczifalvának képezzük, célzottan a Tisza árterületének 
munkálatai és a turisztikai útvonal kiépítése miatt. Nagyon 
sajnálom, hogy a megkeresett 39 emberből mindössze ketten 
vállalták a nehézgépkezelői szakmai képzést  és mindössze 
egy hölgy végezte el a Felkészítés vendégfogadásra tanfo-
lyamot. Megjegyzem, a képzés ingyenes volt, még az úti-
költséget is térítettük. 

TPE Ez változtatott valamit a program egészén?
Pné Teljesen felborította. Szolnokra és Rákóczifalvára 

terveztük a szakmai képzést , ennek megfelelő összegű 
útiköltség térítéssel. A helyszín áttolódott Besenyszögre és 
Nagykörübe, a két Képzési Pont helyszínére és ezáltal je-
lentősen  megnövekedett az utazási költség összege is, ami 
miatt szerződésmódosítást kellett kérni. 

TPE  Tapasztalataim szerint az unio-s pályázatok támo-
gatási összegét kissé megkésve folyósítják. Jelentett ez a Ti 

feladatvégzésetekben gondot?
Pné  A pályázat indítása 2006. januárban megtörtént, fo-

lyamatosan toboroztunk a kollégákkal. A Támogatási Szerző-
dést február 22-én írtam alá. Az előleget április végén kaptuk 
meg. Az eszközök  beszerzése gyorsan megtörtént, mert már 
a szolgáltatóktól előzetesen árajánlatot kértünk. A felnőttkép-
zési konzultánsok képzését augusztusban tudtuk elindítani, a 
tréninget  2007. januárban, a szakmai képzéseket márciusban. 
A képzéseket júliusban tudtuk befejezni. A program féléves 
csúszása és a támogatás hiánya nagy idegfeszültséggel járt. A 
hallgatóknak nem tudtunk képzési támogatást és útiköltséget 
fizetni .Alaptalan feltételezések, gyanúsítgatások  sorozatát 
kellett kezelni naponta közösen,  Nádas Józsefné Erzsikével. 
Senkinek nem kívánom ezt a helyzetet. Május 15-étől július 
12-éig saját kocsival szállítottam a hallgatókat naponta Szol-
nokról, Besenyszögről Nagykörübe. A  cseresznye szüretelé-
sében a nagykörüi hallgatók mindegyike részt vett. Az oktatá-
si programot át kellett szervezni. A támogatás hiánya miatt az 
esetkezelések napi feladattá váltak.  Már rajtunk kívül senki 
nem bízott abban, hogy megkapja a képzési támogatást. 

TPE  Végül is ez mikor következett be?
Pné   Szeptember elején. Több napig jártunk Besenyszögre 

és Nagykörübe, mire sikerült valamennyi végzett szakember-
nek kifizetni az összeget és rendezni az elmaradásokat.

TPE  Mikor zárulhat le véglegesen a program?
Pné  Erre nem tudok konkrét választ adni. Eddig leadtunk 

5 Projekt Előrehaladási Jelentést. Csak jelezni szeretném a 
munkánk nagyságrendjét, a  4. jelentés 28 kg, az 5.jelentés 17 
kg papírtömeg  volt .Még várjuk az 5. jelentés hiánypótlását 
és az elmaradt támogatási összeget, amelyből rendezni tudjuk 
a tartozásainkat. A végső zárás csak ezek után következik be. 

TPE  Hogyan összegeznéd az elmúlt két évet?
Pné  A vállalt  szakmai feladatot a konzorciumi partnerek-

kel 100%-ban teljesítettük úgy, hogy nem kellett hitelt felven-
ni, ezt én nagy dolognak tartom. A pénzügyi részét a prog-
ramnak  Nádas Józsefné Erzsike profi módon, nagy szakmai 
hozzáértéssel  kézben tartotta, ezt nagyon köszönöm Neki. 
Arra törekedtünk, hogy megoldást találjunk a legnehezebb 
helyzetekben is, és ne terheljük az önkormányzatot. Tóth La-
jos polgármester Úr folyamatában tájékoztatást kapott, Ő volt 
az, aki személy szerint a rágalmakat írásban visszautasította, 
és a járulékok kifizetéséhez engedélyt adott. Csak megkö-
szönni tudom az Ő hozzáállását. 

TPE  Ez a program az elkövetkező évekre is hatással van, 
mert a Felnőttképzési Központot továbbra is működtetni kell. 
Szerinted mi az, amire fokozottan figyeljenek a már szakkép-
zett kollégák?

Pné  Bátran és maximálisan használják ki  a pályázati lehe-
tőségeket . Nagyon fontos a képzési programok  akkreditálá-
sa, mert csak ennek birtokában szervezhetnek önálló szakmai 
képzéseket és választhatnak partnereket a képző intézmények 

A felnőttképzés sikerei, buktatói

2008. Első szám
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közül. Még ennél  is fontosabbnak tartom a folyamatos igény-
felmérést, a meglévő adatbázis bővítését, a településen élő 
emberek munkaerőpiaci-igény szerinti képzésbe vonását és 
megtartását.  Ezzel tudják segíteni az elhelyezkedésüket és az 
élethelyzetük javítását. 

TPE Nehéz két éven vagytok túl, de nem eredménytelenül, 
hiszen a továbbiakban már kitaposott úton kell haladni, és az 
remélhetőleg kevesebb buktatót tartogat majd. Az úttörőknek 
jut mindig a neheze, és úgy tűnik, ez a Ti esetetekben is így 
alakult. A problémákon túl, az eredmény, az elért siker feled-
teti a kemény előzményeket. Gratulálok, és további sikeres 
munkát kívánok!

                                                                               TPE

Bár a Télapó nem szánon érkezett – , mert a hó bizony 
hiányzott -, így is óriási örömet okozott a Varsány Kö-
zösségi Házban összegyűlt apróságoknak és szüleiknek. 
December 9-én, rendhagyó módon délelőtt (s nem a ko-
rábbi években szokásos délután) telt meg a közösségi ház 
színházterme: apukák, nagypapák, anyukák, nagymamák 
a gyermekekkel együtt örültek a Télapó ajándékának.

A zöld manóról szóló meseelőadás előtt Torda Ferenc 
zenés Télapó-hívogatóján daloltak együtt a gyerekek, 
majd a szegedi Mandula Színház művészei énekeltették, 
szavaltatták meg a közönséget. Az előadás után a Télapó 
lejött a színpadról, s az ajándék szaloncukrot már szemé-
lyesen adta át a kicsiknek.                         Cs. Cs. R.

A Varsány Közösségi Ház adott otthont immár harmadik 
alkalommal a Mindeni karácsonya rendezvényének.

Délután két órától karácsonyi játszóház várta a kicsiket és 
nagyokat: készültek karácsonyfa-díszek csuhéból, gyöngy-
ből, papírból, de lehetett gyertyát mártani, hóembert, asztali 
díszt készíteni.

Öt órakor nyílt meg a hagyományos adventi kiállítás az 
emeleten. A megnyitón a katolikus templom énekkara adott 
szívet melengető „mini-koncertet”, majd Dr. Túrócziné Páldi 
Erzsébet (az ötletgazda Szabadidő Kör vezetője) mutatta be a 
kiállításon látható egyedi, fantáziadús karácsonyi díszeket.

A színpadra elsőként a Virágoskert Óvoda Napraforgó 
csoportja lépett Szálljatok le angyalok című előadásával. A 
Családsegítő és Gyermekjóléti Szolgálat rajzpályázatának 
eredményhirdetése után fergeteges country előadás követke-
zett a Rákóczi Néptáncegyüttes előadásában, majd egy len-
gyel népi együttes zene- és tánctudásában gyönyörködhetett 
a közönség.

Egy különleges kiadvány különleges hangulatú bemutató-
ja zárta a színpadi „produkciók” sorát. A rákóczifalvi szerzők 
verseit és prózáit tartalmazó „Falvi kiskönyv”-et Tóth Lajos 
polgármester és Papp Imre ismertette, majd részletek hang-
zottak el a kötetből Urbánné Kelemen Rózsa, Hably Dóra és 
Tóth Kitti tolmácsolásában.

A civil szervezetek tagjai maguk készítette aratófalatok-
kal, fűszeres forralt borral, forró teával, süteménnyel, na-
ranccsal, szaloncukorral kínálták a közönséget – igazi kará-
csonyi hangulatot teremtve.                           Cs. Cs. R.

I N T É Z M É N Y E I N K

Télapó itt volt!

MINDENKI KARÁCSONYA 
VOLT

2008. Első szám



14

I N T É Z M É N Y E I N K

A minap december 20-án megint egy olyan kellemes 
rendezvényen volt szerencsém részt venni, ami már más al-
kalommal is csodálattal töltött el. Meghívást kaptam - félig 
hivatalból is - a Szolnoki Kistérség Többcélú Társulása ün-
nepi évzárójára, mely Csüllög Gabi éttermében került meg-
rendezésre. 

Nem az első volt. Egy évvel ezelőtt már volt ilyen, pedig 

Ismét együtt a csapat

2007. december 15-én reggel fél hétkor izgatottan foglaltuk el 
helyünket - az iskola 38 tanulója és a hat felnőtt kísérő (nevelők, 
családgondozók, szülő) - a Szabados Hús Kft. egyik kiránduló-
buszán, hogy részt vegyünk Budapesten a VASAS FC  Fáy ut-
cai Sportcsarnokában rendezett karácsonyi ünnepségen. Amikor 
megérkeztünk, már nagyon sok autóbusz állt a parkolóban, de 
folyamatosan jöttek, hozták az izgalomtól kipirult arcú gyerme-
keket az ország minden tájáról. Azt hittük, be sem férünk a csar-
nokba, már annyian voltak ott, de még mindig jöttek, és jöttek, 
egyre többen. Három ezer gyermek vette birtokába a csarnok 
nézőterét és arénáját. A VASAS FC sportolói, vezetői fogadtak 
bennünket, Barabás Éva az RTL Klub műsorvezetője volt a házi-
asszony. Volt játékos, mozgásos verseny, - elvégre sportcsarnok-
ban voltunk-, 24 település csapatának szurkolhattunk (köztük: 
Szolnok, Szajol, Jánoshida, Kenderes), ugrókötelesek, standard 
táncosok látványos bemutatója. Lehetet gumifalat mászni, hor-
dót húzni, különböző játékos versenyekben részt venni, TOTÓ-t 
kitölteni ajándékért.  Énekelt és szintetizátoron játszott az RTL 
Klub Fókusz műsorából ismert vak kisfiú, Márkó. Megjelent a 
kajak- kenu válogatott néhány tagja, majd Balsai Károly bok-
szoló és a nagyon várt vendég Erdei Zsolt „MADÁR”. El sem 
tudják képzelni azok, akik nem voltak velünk, hogy milyen fel-
becsülhetetlen értékű egy aláírás, egy sapka, amit a két világhírű 
sportoló adott. Mit jelent egy kézfogás, egy vállveregetés a híres 
„Madár”-tól. Nagyon várták a gyerekek a másik sztárvendéget, 
Rúzsa Magdit is. Amikor megérkezett nagy taps fogadta, beszél-
getett a gyerekekkel, autógrammot osztogatott, de bánatukra nem 
maradt ott énekelni. Egész nap folyamán a Télapó - görkorcso-
lyán, hisz így tudta gyorsan és minden helyen elérni a jelenlévő-

„Mosolyt az arcokra,  melegséget a szívekbe”

a társaság annak idején jószerivel még egy éves múltra sem 
tekintett vissza. 

Már akkor is mint most meglepődéssel tapasztaltam az 
összekovácsoltságot az emberek között, pedig sok elszórt 
településen látnak el ezek a dolgozók jó értelembe vett szol-
gálatot, év közben jószerivel rendszeresen csak telefonon 
tarthatnak kapcsolatot. 

Most is kellemes, vidám beszélgetések között vártuk az 
un. megnyitót, melyet Lázárné Csendes Mónika igazgató 
asszony mondott. Elérzékenyülve hallgattuk azt a szeretet-
teljes megemlékezést, amelyet a munkatársak mondtak ill. 
adtak elő mint Gajdos Julika. Vagy a nagykörűi Vágásiné 
Katika szintén ovónénis rutinból előadott csodálatos, meg-
ható énekével és kedveskedésével szerzett örömet a jelenlé-
vőknek. Nem úgymond nagy művészek ők, de amit mond-
tak, szívből jött, és szerintem ezt nem pótolhatja semmi. 

További lelkiismeretes jó szolgálatot nekik, hivatásukhoz 
becsülettel.                                                  Barhács Péter

ket, akik állandóan a nyomában voltak - cukorkát, szaloncukrot 
osztott a gyerekeknek, néha a lelátóra dobta föl a sok-sok édes-
séget, az ott üldögélőknek. Ettünk virslit zsömlével, mustárral, 
pogácsát, ittunk citromos teát. (Izgalmas volt, mire kiosztottuk.) 
Kaptunk ajándékba narancsot, almát, körtét-, csokit, szaloncuk-
rot, és egy nagy zsákban labdákat, tollas ütőt, ping-pong ütőt. A 
maradék narancsot hazafelé a buszon azok kapták, akik egy-egy 
verssel, dallal szórakoztatták, örvendeztették a csoportot. A fel-
nőttek is kivették a részüket az éneklésből, verselésből.

 Úgy gondolom az írás címe, hűen tükrözi a nap folyamán 
átélt élményeket. Köszönjük, hogy ott lehettünk. Köszönettel 
tartozunk a Polgármesteri Hivatalnak, Szabados Hús Kft-nek, 
hogy lehetővé tették számunkra, anyagi támogatással, hogy részt 
vehettünk ezen a szép rendezvényen. Reménykedünk, hogy jö-
vőre is megismételhetjük ezt a kis kiruccanást. 

Sok fotót készítettünk, hogy könnyebben visszaemlékezzünk 
az élményekre, - íme csak egy a sokból, a többi megtekinthető a 
Polgármesteri Hivatal honlapján.                       Baloghné GJ 

2008. Első szám
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Gondolatok

Az ifjúság harcias levelezésbe kezdett a neten. Szerintük 
Rákóczifalván nem történik semmi. Mármint, ami őket érin-
ti. Egy vélemény nem vélemény, ám ha többen így gondol-
ják, annak már érdemes utána nézni, mégha az érintettek, a 
„vádlottak” nem is értenek ezzel egyet. Azt azért tegyük hoz-
zá, hogy az internetes fórumok nem mérvadóak, mert névte-
len az egész, ráadásul egy ember több álnévvel elmondhatja 
ugyanazt.

A település polgármestere, Tóth Lajos kezdeményezett 
egy kerekasztal-beszélgetést, melyet a Rákóczi Hírmondó 
élőben közvetített. A résztvevők: Szarvák Tibor szociológus, 
Mondi Viktor művelődésszervező, Fábián Erika ifjúsági re-
ferens, a fiatalok képviseletében Dombi Ágota és Tarjáni Ta-
más, a műsorvezető Bede Judit volt. E beszélgetést foglaljuk 
össze tömören.

Ifjúsági, szocializációs színterek szűntek meg 17 évvel 
ezelőtt. Lehet ezeket éltetni és megbélyegezni egyaránt, de 
tény, hogy megszűnésükkel űr maradt. Újra kell szerveződ-
niük a fiataloknak. Alexis de Tocqueville - A demokrácia 
Amerikában című művében írta: „romokból építkezünk”. 
Az a legfőbb gond, hogy a fiatalokat nem képviseli senki, 
nem szerveződnek-szervezkednek, így a település vezetésé-
nek nincs kivel tárgyalnia. Nincs öngerjesztés és motiváció. 
Vannak ifjúsági szerveződések (Álmok Ösvénye, Falcon 
Pictures, Green World Team, RF Crew), de ezek meglehető-
sen specifikusak, kisebb csoportokat fognak össze. Azonban 
ezek azok a csírák, amelyeket meg kell becsülni, ugyanis 
ezek lesznek az alapjai a fiatalok társadalmi szerveződései-
nek. Össze kell fogni ezeket a csírákat, mert csak együtt kap-
csolódhatnak be a társadalmi, a helyi szocializációs hálóba. 
Ha együtt tudnak működni, van esélyük komoly eredmények 
elérésére.

Richard Florida Kreatív társadalom című művében írja a 
következőt: a kreatív közösség és a társadalom fejlődésének 
három kulcsszava: technológia, tolerancia, tehetség. Ameny-
nyiben ezek egy kezdeményezésben megvannak, akkor meg-
tartó erejű lesz a társadalomban. (Az az „elszármazott”, aki 
a családján kívül más kapcsolatokkal is rendelkezik a szü-
lőfalujában, más kapcsolata is van az itthon maradottakkal, 
szívesebben tér vissza.) Mindennek a lényege, hogy csak 
ott van esély a túlélésre, ahol kis közösségi terek létesül-

nek, amelyekben jól érzik magukat az emberek, nem plázák, 
shoppingplace-k, gigaépítmények kellenek. Természetesen 
helyben nem lehet mindent megcélozni, de ki kell jelölni a 
fő csapásirányt, meg kell egyezni a fő prioritásokban. Mind-
ezt azonban csak valós (szám)adatok tükrében lehet megva-
lósítani. Ezért szükséges Rákóczifalva szociális térképének 
elkészítése. Ez alapján ki lehet alakítani a település közös-
ségszervezési politikáját. Ha jól megfigyeljük, nem csak az 
ifjúsági kérdést, hanem az egész település társadalmi helyze-
tét meg kell vizsgálni.

Vámospércsen elkészítették a város szociális térképét, 
ennek apropójából alakult a TEVE, azaz a Tegyünk Együtt 
Vámospércsért egyesület. Az egyesület tagjai, kiegészülve a 
jászerényi főiskola hallgatóival, kérdőívekkel járták végig a 
települést, esténként pedig előadásokra, beszélgetésekre hív-
ták az érdeklődőket. Mintegy hat napon keresztül tartott ez 
az akció, napról napra több érdeklődővel. A kérdőívek vála-
szai, illetve a fórumokon felmerült kérdések és vélemények 
alapján hosszú évekre előre el lehetett készíteni egy, a lakos-
ság igényeihez igazított civil programot.

Ki kell lépni a hagyományos faluképből: az eldugott tele-
pülések még megfelelnek ennek a képnek, de egy 80000-es 
város árnyékában már új kihívások vannak, melyeknek egy 
település meg kell hogy feleljen. Generációs ellentét feszül: 
az idősek csendes, kakaskukorékolós, bociszagú falut akar-
nak, a fiatalok multikulturális, harsány világnézetben hisz-
nek. Ezt összeegyeztetni lehetetlen vállalkozásnak tűnik. 
Az tény, hogy egy lakóhely életminőségét meghatározza 
három tényező: munkahely, iskola, szolgáltatások. Az első 
két esetben Szolnok van nyerő helyzetben, Rákóczifalva a 
szolgáltatások terén lehet versenyképes, a kulturális kínálat-
tal emelkedhet ki.

Tehát csendes éj vagy harsány éjszaka? Abban minden-
ki egyetért, hogy igazán mulatni csak hangosan lehet. Az az 
ember, aki nem tudja milyen érzés, nem is volt fiatal. Kü-
lönben is, dühöngje ki magát mindenki ifjan, hogy ne fel-
nőttként vágyjon erre. Amikor a hangos bulik ellen emeli fel 
valaki a hangját, gondolja végig: lehet, hogy saját gyermeke, 
unokája boldogságának útjába próbál állni. Mondjuk, az sem 
túl egészséges, no meg szerencsés, hogy 12-13 évek gyere-
kek fetrengenek módosult tudatállapotban, miközben a szü-
leik magasról tesznek rá, hogy mi van velük. És persze az 
sem igazán jó, ha lakóövezet közepén működik egy hangos 
szórakozóhely (Szolnokon hol vannak a szórakozóhelyek? 
Szintén a belvárosban, lakóházak tövében.), de az már non-
szensz, hogy a falutól távol, a Tisza parton zajló rendezvényt 
(amit ráadásul a fiatalok szerveztek maguknak) is megszól-
nak, beadványokat írogatnak, tiltakoznak.

Meg kell találni a konszenzust, hogy tudjunk egymás mel-
lett élni. Hiszen ez a mi falunk.

Mondi
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A 8. osztályosok számára a január mindíg a nagy döntések időszaka. Hol is folytassák tanulmányaikat.

Ebben igyekszünk segíteni a négy középiskolás szerkesztő társunk írásá-
val, melyben bemutatják az iskolát, ahová ők járnak.

Mikor nyolcadik osztályos 
voltam, nem sokat hezitáltam 
az iskolaválasztásban. Renge-
teg ismerősöm járt a Széchenyi 
István Gimnáziumba, akik na-
gyon jó véleménnyel voltak a 
suliról. A nyíltnap pedig, csak 

még jobban meggyőzött arról, hogy ez lesz az én iskolám, 
ide kell jelentkeznem. Így is tettem és nem bántam meg a 
döntésemet, mert nagyon jól érzem magam iskolámban.

A gimnáziumban hét szak közül lehet választani, melyek 
magas szintű képzést adnak a választott irányban. Az iskola 
felszereltsége nagyon jó, multimédiás eszközökben gazdag 
és tartozik hozzá egy sportcsarnok, ahol mind iskolai, mind 
városi szintű rendezvényeket tartanak. Sportfelszerelésekben 
nincs hiány, két kondi terem áll rendelkezésre a tanulók szá-
mára. Az iskola auláját a rajzszakos diákok munkái díszítik 
és teszik élettelivé. Az épületben található egy dráma terem 
is, ahol a drámások gyakorolnak és tartanak előadásokat. A 
nyelvi szakokon is rengeteg lehetőség kínálkozik, mivel az 
iskolának több külföldi kapcsolata is van, tehát a megszerzett 
tudást bővíteni lehet anyanyelvi környezetben is. A biológia 
szakon számtalan kísérletet végeznek, ezzel életszerűbbé 
téve az órákat és kézzel fogható eredményeket mutatva a ta-
nulóknak.

Az iskolai élet minden téren izgalmas és programokkal 
teli. Persze a diákoknak kötelező feladataik is vannak, mint 
például az ügyelet ellátása. Az iskolában nagyszerű Diák-
önkormányzat működik, melynek segítségével a tanulók is 
beleszólhatnak ugyan kis részben az iskolai életbe. A tanárok 
sok dologra nyitottak, a diákokkal kapcsolatban, rendkívül 
gyerekközpontú az oktatás és maga az iskola is. A kiemelke-
dően teljesítő tanulók ösztöndíjat és egyéb díjakat kaphatnak, 
melyeket az egész iskola előtt évzárón, iskolai rendezvényen 
kapnak meg. Az iskolai ünnepségeket, megemlékezéseket a 
sportcsarnokban tartják. Ezek rendszerint élvezhető és színes 
műsorokat eredményeznek. Ebben nagy szerepet játszik az 
énekkar, és a drámatagozatos tanulók igényes előadásai is. 
Minden évben megrendezésre kerül az iskolai gála, ahová a 
szülők, volt diákok és tanárok is szívesen eljönnek.

Remélem sikerült bemutatni iskolámat, és segíteni el-
dönteni az iskolaválasztást, illetve megerősíteni azt. Aki ide 
jelentkezett, biztos lehet, hogy később nem bánja meg vá-
lasztását.

Hajdú Gergely
 SZIG

A Tiszaparti Gimnázium és 
Humán Szakközépiskola tanu-
lói között ez a kifejezés, amit a 
cím is mutat, szinte szállóigévé 
vált. Én is ennek az intézmény-
nek a falai között igyekszem 

elsajátítani a középszintű tanulmányaimat, és garantálom, 
hogy nem túlzás és végképp nem alaptalan ez a megnevezés. 
A gimnázium nem rendelkezik hosszú történelmi háttérrel, 
mert csak 45 éve áll a Tisza-part gyönyörű természeti kör-
nyezetében, de az elmúlt évek során igen felküzdötte magát 
a ranglétrán. Eleinte egészségügyi szakközépiskola volt. Dr. 
Pataki Mihály igazgató úr kezei között pedig szép eredmé-
nyeket ért el, és többnyire neki köszönhető az „Univerzum 
legjobb iskolája”.  Ennyi azt hiszem elég lesz a történetéről. 

A TPG-ben a 2008/09-es tanévben 4 gimnáziumi szak in-
dul. Az egyik a reál tantárgyakkal foglalkozó osztály, mely-
ben a matematika és informatika tantárgyak kerülnek előtér-
be, idegen nyelvek: angol és német (30 fő).  A másik osztály 
az idegen nyelvekre specializálódott, mely 5 éves gimnázi-
umi tanulmányokat biztosít, egy nulladik évfolyamos felké-
szítő miatt. Ezen a szakon az első idegen nyelvet a nulladik 
évfolyamban igen magas óraszámban tanulják, amely angol 
vagy német, és az első évfolyamban veszik hozzá a máso-
dik idegen nyelvet(15-15 fő). Többek között megemlítendő 
az ének tagozat, melyről tudhatjuk, hogy Szolnokon ez az 
egyetlen középszintű osztály, ami az énekre épít. További 
előnye ennek a szaknak az, hogy a felvételi helyett egy meg-
hallgatásra kell elmenni, és ezen kell bemutatni, hogy ki mit 
is tud. Az első idegen nyelv mellett a második idegen nyelv 
a francia(15 fő). Végül a társadalomtudományi osztályt em-
líteném, amelyet sokan az iskola legnehezebb tagozatának 
tartanak, ugyanis magyarból és történelemből tartanak emelt 
óraszámokat, valamint a második idegennyelvként latint ta-
nulnak az itt tanuló diákok(15 fő).

A Tiszapartinak rengeteg előnye van, nem csak az, hogy 
gyönyörű környezetben fekszik, hanem igen jól képzett ok-
tatók tanítanak, akik a tanulókat teljes mértékben felkészítik 
a nagybetűs életre, valamint megfelelően engedik el őket a 
főiskolai tanulmányaikra. A tanórák többsége igen jó hangu-
latban zajlik, melyeken bármely diák könnyen érvényesülhet. 
Több sportlehetőség is kínálkozik, mint pl. a floorball, a kézi-
labda, a kosárlabda, a lány foci csak hogy néhányat említsek. 
A tantermek jól felszereltek. A természettudományi tantár-
gyaknak külön-külön megfelelő előadó termet biztosítanak. 
Az intézményben kettő informatika terem található korszerű 

„ ... ez lesz az én iskolám” Az univerzum legjobb iskolája



17

2008. Első szám

KÖ Z É P I S KO L A I  „ K Ó S TO L Ó ”
számítógépekkel. Az iskola ECDL vizsgaközpont, így helyben 
tehetünk vizsgát egy-egy megbeszélt időpontban. A gimnázi-
um továbbá rendelkezik egy igen jól felszerelt könyvtárral is, 
amely csaknem 24000 db könyvet és 420 db elektronikus do-
kumentumot tartalmaz. A könyvtár minden nap délelőtt nyitva 
van, így egy-egy lyukas órában felkereshetjük, és elfoglalhat-
juk magunkat olvasással, valamint internetezéssel. Az iskola 
aulája különböző kiállítások helyét is adja. 

   Hosszú mondatokban sorolhatnám a Tiszaparti Gimnázi-
um pozitívumait, mert amit említettem csak töredéke a sok jó-
nak, de remélem az elkövetkezendő években sok rákóczifalvi 
diák választja ezt az oktatási intézményt a továbbtanulás 
szempontjából, és felkeltte érdeklődésüket az „Univerzum 
legjobb iskolája”.                                                                Tóth 
Kitti

Tanulmányaimat a Varga 
Katalin Gimnáziumban az 
Arany János Tehetséggondozó 
Programban  kezdtem másfél 
éve. Bevallom őszintén, nem 
sokat hallottam előtte sem az 
iskoláról, sem a programról, 

így hát a sikeres felvételi után  kíváncsian vártam, milyen új 
élményekben is lesz majd részem. 

A különböző statisztikai mutatók alapján Jász-Nagykun-
Szolnok megye legjobb gimnáziumának számító intézmény  a 
maga négy szakával (Arany János Tehetséggondozó Program 
(A), matek-angol (B), két-tannyelvű (C), ill. a 2008/2009-es 
tanévtől 4 modulos, általános tehetséggondozó osztály (D)) 
igyekszik az alapfokú műveltségnél mélyebb tudást adni, 
mellyel sikeres továbblépést biztosíthat a felsőoktatásba.

 A tanórákon úgy tapasztaltam, hogy a jól felkészült peda-
gógusok nagyon közvetlenek, nyitottak, hajlandóak a komp-
romisszumokra, és igyekeznek a diákok képességeit, igénye-
it szem előtt tartva tanítani.

A gimnázium légköre barátságos, meghitt, mely köszön-
hető a vargás diákélet sokszínűségének, a tanulók aktivitásá-
nak és együttműködésének.

Az iskolába több, távoli településről érkezett tanuló is jár. 
Ők a Városi Kollégium 5. sz. tagintézményében kapnak he-
lyet, az iskola “A” osztályainak tanulóival együtt. Nekünk,    
„ásoknak” egyébként  a kollégiumi bennlakás a feltétele az 
itt tanulásnak. A korszerűen felszerelt, nagyfokú kényelmet 
biztosító kollégium és az iskola állandó és szoros kapcso-
latban van egymással, így a diákok élete is könnyebb. A 
kollégium mindennapos korrepetálást biztosít, sok színes és 
hasznos programot kínál, illetve az ottani nevelők segítenek 
az esteleges konfliktusok megoldásában, amely egy közös-
ségben – sajnos - elkerülhetetlen.

Eddigi tapasztalataim alapján elmondhatom, hogy  a Var-

gában lehetőség nyílik tehetségünk, ügyességünk kibonta-
koztatására, legyen az sport, matematika, magyar, természet-
tudomány vagy bármely művészeti ág. Ez utóbbi kedvelőit 
teljes mértékben kielégítik a Diákszínpad adta lehetőségek, 
a szervezett mozi- és színházlátogatások, illetve más kultu-
rális programok, például a Suli-gála.  Az ünnepélyek mindig 
nagyon színvonalasak, igazi értékeket hordoznak magukban. 
Működik a Vargánya diáklap is, melyben iskolánk tehetséges 
újságíró- és írópalántái, képzőművészei, időről időre közöl-
hetik önálló műveiket, és hát emellett persze teret kapnak az 
iskolai tanórákat derűssé tevő tanári és diák beszólások, azaz 
– közismert nevükön – „aranyköpések” (ezen írás melléklete-
ként ezekből közlünk néhány „gyöngyszemet”!

A gimnázium a tanítás nélküli munkanapokon Kati napot 
(elsősök beavatási napját), sportnapot, egészség-napot, kör-
nyezetvédelmi-napot, illetve más aktuális programmal fűsze-
rezett napot tart. 

Ám ne gondolja senki, hogy a vargások élete  csak az ál-
landó magolásról szól! Mindig megtaláljuk a módját, hogy 
a szürke hétköznapokat valamivel  színesebbé tegyük! Én 
szívesen  tanulok itt, és szívből remélem, hogy szeptember-
ben több rákóczifalvi diák  köszön majd vissza rám iskolám 
folyosóin!

Tehát, a beígért „gyöngyszemek”:
„Szép a virág, majdnem olyan szép mint, én”
„Amíg a világ a világ és még 3 nap”
„Tessék belegondolni a felnőtté válás 1. lépése az, hogy 

rájövünk, a hangerő-szabályozót lehet balra is tekerni..:)”
„Mű betű-…ami egyébként valóságos…”
„Aki feltalálta a kereket az hülye, aki a 4 kereket az okos”
„Ha javítani szeretnének, azt kérem, mostanság tegyék, 

mert a memóriaegység kopik a merevlemez pedig koszoso-
dik.”

„…a képleteket pedig összemixeljük…”
Az  idézeteket lehetne még sorolni, de ezeket át kell 

élni…

Vargás mindennapjaimról

További információk az iskola honlapján a www.varga-
szolnok.sulinet.hu címen találhatók.

 Kövér Nikolett
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A Verseghy Ferenc 
Gimnázium tavaly tavasz-
szal ünnepelhette fennál-
lásának 175. évfordulóját. 
Bár maga az iskola épülete 
„kicsit” fiatalabb, a város 
műemlékei közé tartozik, 
és két évvel ezelőtt a meg-

felelő esti világítást is megkapta.  
A gimnáziumban évfolyamonként négy osztály működik: 

a természettudományi, speciális matematika, angol, német 
és a humán-reál program keretén belül. 

A természettudományos osztályban a fizika és a biológia 
kap nagyobb hangsúlyt az első két évben, így annak, aki már 
most tudja, hogy orvos vagy biológus akar lenni, nagyon 
nagy előnyt ad ez az alapozás. 

A speciális matematika programú osztályokban a ma-
tematika a heti órarend negyedét is kiteheti, a megyében 
egyedül itt tanítanak ilyen magas óraszámban matematikát, 
harmadik-negyedik évfolyamon már egyetemi szintű fel-
adatokkal is megismertetik a diákokat.

A nyelvi osztályokban (angol,német) angol, német és 
francia nyelvtanulásra van lehetőség. Az elmúlt években 
többször változott e szempontból az osztályok felállása, az 
angol-német egy osztályt tett ki, de mivel nagyobb igény 
van az angol nyelv oktatására, így az elmúlt három évben 
teljes angol osztály indulhatott, a német pedig a humán-re-
állal működik együtt, így ők alkotnak egy osztályt.  Angol 
és német „specen”(ahogy mi nevezzük) a szaktól függően 
emelt óraszámban az első nyelv tanulható, e mellé választ-
ható második nyelvnek az eddig nem tanult ( angolosnak 
német, a németesnek angol) vagy a francia. (A két nyelv 
tanulása minden osztályban kötelező, de itt az első nyelv 
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a kiemeltebb a többi tantárggyal szemben.) A négy év alatt 
ezekben osztályokban születik a legtöbb nyelvvizsga. 

A humán-reál osztályokban a magyar és a földrajz kap 
nagyobb szerepet az első két évben, főleg a humán beállított-
ságú embereknek érdemes e szakot választani. 

Egy osztályban átlagosan 34 fő tanul, ennek megfelelően 
a humán-reálra és a németre 17-17 fő kerülhet be. A végző-
sök továbbtanulási aránya minden évben átlagosan 90-95%-
ra tehető, és az ország legjobb felsőoktatási intézményeibe 
tudnak továbbtanulni a diákok. Ezt az is alátámasztja, hogy 
az iskola tanulmányi átlaga évek óta 4,5 körül van, ami egy 
egésszel jobb az országos átlagnál.

A számok magukért beszélnek, ezek után csak annyit 
mondhatok, hogy aki még nem tudja, hogy merre menjen 
tovább, az gondolja még egyszer nagyon alaposan, hiszen 
nagyon fontos döntést kell hoznia egy 14-15 éves diáknak. 
Főleg azért, mert (nem akarok senkit elkeseríteni) nincs iga-
za annak, aki azt mondja, hogy a gimnáziumban még négy 
év van arra, hogy eldöntsük, mivel szeretnénk foglalkozni. 
Végzősként azt kell  hogy mondjam, hatalmas előnnyel indul 
az a diák, aki már nyolcadikosként tudja, hogy ő bizony fizi-
kát, biológiát, magyart vagy franciát akar tanulni, hiszen már 
az első évfolyamtól kezdve tudatosan tud készülni. Na de 
az se ijedjen meg, akinek fogalma sincs róla, hogy mit akar 
magával kezdeni, hiszen segítő tanárok várják a diákokat, 
akik lehet, hogy egy életre meghatározó élménnyel látják el 
a „kisdiákokat” a jövő jogászaivá, tanáraivá, matematikusa-
ivá nevelve őket.

Minden nyolcadikosnak azt tudom javasolni, hogy olyan 
pályát válasszon magának, amire van kereslet, és kedvet is 
érez hozzá, és ennek megfelelően válasszon iskolát. Tudom, 
hogy ez a legnehezebb feladat, de megéri helyesen dönteni.

Hably Dóra

 „ ... megéri helyesen dönteni.”

TÁJÉKOZTATÁS
Tájékoztatjuk a lakosságot, hogy az 1995. évi XLII. törvényben meghatározott kötelező kéményseprő-ipari közszol-

gáltatást Jász-Nagykun-Szolnok megye, illetve Szolnok Megyei Jogú Város közigazgatási területén belül a Fűtéstechni-
kai Kft. látja el. A törvény szerint a helyi önkormányzat által szervezett és e törvényben meghatározott kéményseprő-ipari 
közszolgáltatást a tulajdonos köteles igénybe venni.

Értesítjük Tisztelt Ügyfeleinket, hogy  Rákóczifalva területén a kötelező kéményseprő-ipari közszolgáltatást 
2008. évbe  MÁRCIUS, ÁPRILIS, SZEPTEMBER, OKTÓBER hónapokban végezzük.

A szolgáltatás tényleges időpontjáról 8 nappal előbb értesítést adunk. Kérjük, hogy törvényi kötelezettségüknek 
eleget téve, a közszolgáltatás elvégezhetőségének feltételeit biztosítani szíveskedjenek.

Kötelező kéményseprő-ipari közszolgáltatások:
- kémények időszakos ellenőrzése, tisztítása,
- kémények időszakos műszaki felülvizsgálata,
- kémények használatával kapcsolatos szakvélemények adása.
                               A Fűtéstechnikai Kft. nevében megköszönjük segítő közreműködését.

Fűtéstechnikai KFT.
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Talán már korábban is megtehettük volna, hogy bemu-
tatkozunk. Ám mégis úgy gondoltuk, várjunk, hagy lássuk, 
hosszabb távra is gondolkodhatunk-e.  Elfogadnak-e ben-
nünket? 

Ma már ezekre a kérdésekre csak igennel lehet felelni.
Ezért, örömmel adjuk hírül, hogy a 2007. február 28-án 

megalakult Búzakalász citerazenekar immár egy újabb szín-
nel gazdagítja Rákóczifalva kulturális életének palettáját. 

A zenekar megalakítása Katona Mihály, a helyi Madár-
barát egyesület vezetőjének ötlete volt. Mindig is nagyon 
szerette a citerazenét, és úgy gondolta, hogy falunkban is jó 
lenne egy ilyen zenekart hallani. 

Elindult hát, és felkereste azokat, akikről tudta, hogy már 
korábban is játszottak ezen a szép népi hangszeren.

Előkerültek a padlásokról, kamrákból a – több esetben 30-
40 éve készített – régi hangszerek. Amelyek összehangolása 
sem ment simán. Vagy tán nem is ment. 

Az egyiknek deformált lett a fedőlapja a rá csepegett víz-
től, a másiknak repedt volt a fej része, és nem állta a húrfe-
szítést. Beszélgettünk is sokat arról, hogy ezekkel a jó öreg 
szerszámokkal nem igen tudunk színvonalas fellépéseket 
vállalni. Aztán egyszer csak jött a megváltó lehetőség! Mol-
nár Lajos jóvoltából jutottunk hozzá az országos hírű Gáts 
Tibor által készített három tenor citerához, 2 prím citerához 
és két kisbasszus citerához. A hangszereket a zenekar tagjai 
vásárolták meg.  

Létre jött tehát az előbb 7 tagú, majd később 11 tagra bő-
vült zenekar, ami ma már 13 főt számlál.

Eleinte jórészt saját szórakoztatásunkra pengettük a zene-
szerszámokat.

 Az idő haladtával bátrabban, magabiztosabban, felszaba-
dultan szólaltak meg a húrok.  

Egyre több rendezvényen léptünk fel a rákóczifalvi ünne-
peken. Ma már a zenekar több sikeres fellépéssel dicseked-
het Szolnokon, Kötelken, Tiszatenyőn is.

A zenekar vezetője Karászek László, aki már több évti-
zede zenél, önállóan és amatőr zenekarban is. Játszott már 
lakodalmi mulatságokon és más magánrendezvényeken is. A 
zenekar fellépéseinek megszervezése javarészt Katona Mi-
hály vállán nyugszik.

Felvettük a kapcsolatot több olyan citerással is, akik ta-
pasztalataikkal segítettek bennünket. Köszönett Balogh Imre 
tiszafüredi citeraoktató zenetanárnak, Varga József,  cibak-
házi citeraművésznek.  

Folyamatosan építgetjük kapcsolatainkat más zenekarok-
kal, zenészekkel is. 

Szeretnénk minél változatosabb és színvonalasabb zené-
vel szórakoztatni a rákóczifalvi közönséget. 

Célunk a szórakoztatás mellet az, hogy a zene 
elüzletiesedett világában ismét rátaláljunk hagyományos 
magyar zene ízére-zamatára. 

Az idősebb korosztály a dalok hallatán szívesen idézhesse 
fel a már régen hallott dalokat, a fiatalabbak pedig megis-
merhessék azokat, és ők is megtapasztalhassák, hogy az iga-
zi szép magyar dalok, nóták között mindig találhatnak olyat, 
amelyek megdobogtatják a szívüket, ha jókedvükben- vagy 
néhanapján bánatukban – hallgatják vagy dúdolják azokat.

Ezért is – a lehetőségeinkhez mérten - szívesen teszünk 
eleget minden felkérésnek. Még akár családi ünnepeken is 
szívesen játszunk, ha meghívásukkal megtisztelnek bennün-
ket.

A kedves olvasókat is arra bíztatjuk, hogy bátran keresse-
nek fel bennünket.

A zenekar tagjai: 
Katona Mihály             
Karászek László            zenekarvezető, tenor citera, ének
Karászek Lászlóné        köcsögduda, ének
Máté Lászlóné               köcsögduda, ének
Molnár Lajos                 prím citera, tenor citera
Rigó Csaba                     tenor citera, prím citera
Antóni Szabolcs             kisbasszus citera
Nagy Gusztávné Julika  tenorcitera, ének
Máté László                    tenorcitera
Hegedűs Attila                tenorcitera, furulya
Kökény Imre   +             köcsögduda
Kökény Imréné              köcsögduda
Karkus Tibor                 tenorcitera, prímcitera

Olykor nem csak az öröm, hanem a bánat is része a mi 
életünknek is.

Szomorú szívvel vettünk búcsút Kökény Imre zeneka-
ri tagunktól, aki december 12-én bekövetkezett halála óta 
már nincs közöttünk.                      

                                                                 Karkus Tibor

Szóljon a citeraszó
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A név nem ismeretlen a falu lakossága előtt. Évekkel 
ez előtt több Filemon nevezetű személy élt a faluban. Volt 
köztük asztalos, gazdálkodó, fodrász. De azt talán kevesen 
tudják, hogy él köztünk egy  - Filemon József -, aki ebből 
a „számára varázslatos” kis faluból, szerény körülmények 
közül indulva, fényes pályát futott be, és aki megható sza-
vakkal emlékezik családtagjaira, tanítóira, iskolatársaira 
és az akkori viszonyokra.

Az általam megfogalmazott kérdésekre adott őszinte, 
szinte irodalmi nyelven megfogalmazott válaszai hűen 
tükrözik Dr. Filemon József életszemléletét, a világról al-
kotott véleményét, ami 
iránymutató, de minden-
képpen példa lehetne a 
mai fiatalok számára. Fi-
gyeljünk hát rá, mert na-
gyon tanulságos dolgok-
ról mesél!

- Kérlek, mesélj a gye-
rekkorodról, szüleidről, 
testvéreidről!

- 1929-ben születtem 
Rákóczifalván. Édes-
apám asztalos és temet-
kezési vállalkozó volt. 
Édesanyám 1933-ban 
meghalt. Tibor bátyám-
mal árván maradtunk. 
Édesapám húga, Annus 
nénénk férjével, Rékási Jani bácsival együtt ideiglene-
sen hozzánk költözött, és nagy-nagy szeretettel gondozott 
mindkettőnket. Örök hálával gondolunk rájuk haláluk után 
is. Családunk igen nehéz helyzetben volt. Édesanyánk 
kórházi ápolása meghaladta anyagi lehetőségünket, ami-
nek az lett a következménye, hogy a fő utcán az Iparos 
Körrel szemben lévő sarokházunkat elárverezték. Mivel 
falunkban bérházat csak ideiglenesen lehetett kapni, így 
hosszabb-rövidebb időközönként költöznünk kellett.

Édesapánk 1936-ban újra házasságot kötött. Második 
házasságából született Éva húgunk és Ervin testvérünk. 
Újra családban éltünk szeretetben, és az a fogalom, hogy 
féltestvér vagy mostohaanya, családunkban ismeretlen fo-
galom volt.

- Iskoláidat hol végezted? Kikre emlékezel tanítóid, ta-
náraid közül? Volt-e közülük, akit példaként állítottál ma-
gad elé?

- Általános iskolai tanulmányaimat Rákóczifalván vé-
geztem. Szerettem tanulni, szerettem iskolába járni. Az 
akkori oktatási rend szerint nyolc osztályt lehetett végezni. 
Ma is előttem van mind a nyolc osztály tanító nénije, tanító 
ura, akikre nagy tisztelettel néztem fel akkor is, és ma érett 

fejjel, még inkább. Sok új ismeretet, tisztességet és haza-
szeretet tanultam tőlük.

A nyolcadik osztály befejezése után Kurucz János tanító 
úr megkereste Édesapámat, és javasolta, hogy miután mind 
a nyolc osztályt kitűnő eredménnyel végeztem, célszerű len-
ne a polgári iskolai tanulmányokat magánúton elvégezni.  
Összegyűjtötte néhány hasonló eredménnyel végzett iskola-
társamat a faluban, és minden este a lakásán tanítva minket, 
felkészített bennünket a vizsgákra. Az első évben magánta-
nulóként különbözeti vizsgát tettünk a polgári iskola első 
három évfolyamából, a következő évben pedig a negyedik 

osztályból. Velem egy 
csoportban volt Szőke Ica, 
Balázs Laci, Zakar Feri, 
Jakoda Feri, Csabai Laci, 
egy évvel előző csoport-
ban pedig a bátyám Tibor, 
Gajdos Géza, Náhóczki 
Ica, Seres Kálmán és Sző-
ke Jóska. (Elnézést kérek, 
ha valakit kifelejtettem, 
de ez több mint 60 évvel 
ezelőtt történt.) Egy lelkes 
falusi tanító - ismerve az 
akkori lehetőségeket - pá-
lyára állított tehát néhány 
olyan falusi gyermeket, 
akinek egyébként semmi 
esélye nem volt a tovább-

tanulásra. Tanító Úr! Hadd mondjak mindannyiunk nevében 
hálás köszönetet!

Ekkor 1944-et írtunk, amikor mindennapos volt a lé-
giriadó és egyre fenyegetőbb volt, hogy a háború minden 
borzalma szeretett kis községünket is eléri. Amitől féltünk 
bekövetkezett.

1945-ben a polgári középiskola jeles bizonyítványa bir-
tokában beiratkozhattam a Szolnoki Kereskedelmi Középis-
kolába, ami már érettségi képesítést adott.

Nehéz évek voltak. Fél évig gyalog jártunk mindennap 
Szolnokra, oda-vissza. Kerékpárral még azok sem mertek 
járni, akiknek volt, mert elvették az oroszok. A Tisza hídja 
fel volt robbantva, így a mindennapos csónakázás sem volt 
veszélytelen, különösen erős szélben.

A nehéz években anyagi segítséget jelentett számunkra 
a diákzenekarunk. Tibor bátyám, Károlyfi Jancsi, Falusi 
Náci és én voltunk a zenekar tagjai. Bizonyára sokan élnek 
még a faluban, akik a mi zenénkre ropták a táncot minden 
vasárnap, és élnek még nagymamák, akik a gyönyörű má-
jusi éjszakán felhangzott szerenád alatt döntötték el, hogy 
véglegesen összekötik életüket azzal a délceg fiúval, aki ott 
állt előttünk az ablak alatt, miközben mi húztuk a szívhez 

Egy ismeretlen ismerős:  
Dr. Filemon József

A fényképen:   Károlyfi János, Filemon Tibor, 
                       Filemon József és Falusi Ignác.
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szóló dallamokat. Megalakult Szolnokon a Népi Kollégium. 
A NÉKOSZ kitűzött célja volt, hogy az 1848-as szabadság-
harc 100 éves évfordulójára tízezer szegény sorsú, tehetséges 
fiatalnak segíti a továbbtanulását azzal, hogy számukra kol-
légiumi elhelyezést biztosít. A NÉKOSZ országos szervezője 
volt községünk szülötte, Nagy Miska is. Sok-sok szegény sor-
sú falusi gyerek hálásan gondol rátok Miska, arról már nem ti 
tehettek, hogy Rákosi politikája a NÉKOSZ-t megszüntette. 
Mint egyetemi oktató, látva sok tanulni vágyó hallgató sanya-
rú helyzetét, arra gondolok, hogy de nagy szükség lenne egy 
ilyen szervezetre ma is!

1949-ben jeles eredménnyel érettségiztem a Szolnoki 
Kereskedelmi Középiskolában. Ezzel egy időben kiegészítő 
érettségi vizsgát tettem a Szolnoki Verseghy Ferenc Gimnázi-
umban, ugyancsak jeles eredménnyel.

Mindig különös érdeklődést tanúsítottam a gépek iránt. 
Barátommal, Zsíros Árpival már kora gyermekkorunkban szí-
vesen „játszottunk” a traktorral, cséplőgéppel, majd a teher-
autóval. Édesapja, Árpi bácsi szívesen vette érdeklődésünket 
és talán több mindent megengedett nekünk, mint az a hasonló 
korú gyerekeknél indokolt lett volna.

A gimnáziumi érettségi birtokában megnyílt az út a Buda-
pesti Műszaki Egyetem Gépészmérnöki Kara felé, ahová sike-
res felvételi vizsga után felvételt nyertem.

- Azt tudjuk, hogy a Budapesti Műszaki Egyetemen tanítot-
tál. Hogyan kerültél erre a pályára?

- Már felsőéves hallgató koromban demonstrátorként dol-
goztam a Gépgyártás-technológia Tanszéken, majd diplomám 
megszerzése után tanársegédi kinevezést kaptam erre a tanszék-
re. Leírhatatlan örömmel és felelősségérzéssel kezdtem egyete-
mi munkámhoz, hiszen az Egyetem feladata ekkor a romokban 
heverő magyar ipar újjáépítésének segítése, az erre alkalmas 
mérnökgeneráció kinevelése, és adott tudományág folyamatos 
fejlesztése volt. Az egyetemi munkám során - viszonylag fiata-
lon - a Gépgyártás-technológia tárgy előadója lettem.

Folyamatosan részt vettem országos kutatási célprogramok 
teljesítésében, megszereztem a doktori tudományos fokozatot, 
kutatási eredményeimet publikáltam magyar, német és angol 
nyelven.

- Tanítványaid közül kikre emlékezel, akiknek pályafutását 
befolyásolhatta az egyetem szelleme és személy szerint a Te 
munkád?

- Erre a kérdésre nagyon nehéz az egyetemen töltött 52 év 
élményeinek birtokában válaszolni. A felső években a tanár-
hallgatói viszony megváltozik, és a diák egyre gyakrabban 
fiatal kolléga számunkra. Közel száz hallgató diplomaterv-
ének voltam konzulense, akik közül sokan elismerésre méltó 
szakmai pályát futottak be mind hazánkban, mind külföldön. 
Ezekre a volt tanítványaira egy tanár mindig szívesen emlé-
kezik. 

- Voltak-e rákóczifalvai tanítványaid, és ha igen, hogyan 
emlékszel rájuk? Különleges bánásmódban részesítetted őket, 
vagy éppen ellenkezőleg szigorúbb voltál velük?

- Voltak rákóczifalvi tanítványaim is, akiket a kezdeti idő-
szakban magam is ismertem, de évtizedek múltán már nekik 
kellett, vagy kellett volna emlékeztetni, hogy mindketten ab-
ban a számomra örökké varázslatos faluban születtünk és ne-
velkedtünk. Meg kell itt említenem Nagy János barátunkat, 
aki azért nem keresett meg nehogy félreértsem, azt gondolva, 
hogy protekciót kér. János, erre neked nem volt szükséged, így 
csak egy őszinte falubéli barátságot ajánlhattam volna. Hogy 
milyen bánásmódban részesítettem vagy részesítettem volna a 
falubeli hallgatókat, annak eldöntését az olvasóra bízom, aki 
olvasta hányatott diákéletem rövid történetét. A falubelieknek 
nyújtott „protekció” úgy nyilvánulhat meg, hogy egyrészt 
több szakmai segítséget kapjanak a sikeres vizsgára való fel-
készülésben, másrészt közvetlen baráti tanácsokkal mielőbb 
sikerüljön őket ráébreszteni, hogy itt a szívós szorgalom az 
emberi érték fokmérője, és nem az, hogy kit hoz a papa  hófe-
hér Mercedesen.

- Hogyan alakult magánéleted? Nyugdíjas éveidet mivel 
töltöd?

- Diákkoromban megismertem a legszebb és legjobb kis-
lányt, aki 55 éve a feleségem. Az élet kárpótolt mindenért, 
amit korai árvaságommal kapcsolatban mondtam. Erzsébet 
ma a Budapesti Műszaki Egyetem professzora, nemzetkö-
zileg elismert kutató. Aktívabb éveiben 45 országot magába 
foglaló tudományos világszervezet főtitkára volt. Hogy mivel 
tölti nyugdíjas éveit egy műszaki tudományokkal foglalkozó 
házaspár? Azzal, amivel az aktív éveit töltötte, csak már las-
sabban.

- A REBKő megalakulása óta a faluba visszajárva a szem-
betűnő változásokról mi a véleményed? Te hogyan látod, mi-
ben kellene előbbre lépnünk, hogy a fiatalok itt maradjanak, az 
idősebbek pedig jobban magukénak érezzék a községet? 

 - A REBKő megalakulása óta szülőfalumba látogatva az 
újabb és újabb meglepetésektől alig tudok  megszólalni, ékes 
bizonyítékát látva annak, hogy egy távlati perspektívában 
gondolkodó faluvezetés, együttműködve a falu lakosságával, 
mire képes. Úgy látom, a falu – esetleg hamarosan a város 
– a legjobb úton halad afelé, hogy a fiatalok ezt a nyugodt, 
barátságos környezetet válasszák a bizonytalan elvándorlás 
helyett.

Változatlanul az a véleményem hogy a REBKö rendezvé-
nyeit szerencsésebb lenne szorosabban a falu lakosságához, 
rendezvényeihez, ünnepléséhez kapcsolni. A minden elisme-
rést megérdemlő tudományos ülésszakon én szerettem volna 
több helyi lakost látni. Véleményem szerint az ott elhangzot-
tak nem a REBKö, hanem a falu ügye. Ebben a véleményem-
ben megerősítettek a falu lakóival folytatott közvetlen beszél-
getéseim is

- Köszönöm a múltba néző, jövőbe mutató, bizakodást su-
galló szavakat. További életutadhoz kívánok – a lap olvasói 
nevében is – Neked és kedves Feleségednek jó egészséget és 
még sok békességes évet!     
                                                                              Máté Pál
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Már évek óta kiemelt figyelemmel kísérem a településen 
a Mindenki karácsonya elnevezésű rendezvényt. Amikor 
először vettem részt rajta, annyira megfogott a látvány, hogy 
határozottan elérzékenyültem, látva azt a jól szervezett, több 
civil szervezetet összefogó csapatmunkát, ami a falu lakos-
ságának – időseknek, gyerekeknek egyaránt – adventi ké-
szülődését hivatott segíteni. Ilyenkor 
megtelik a Varsány Közösségi Ház 
és karácsonyi hangulatot árasztanak 
a gyönyörű adventi koszorúk, feldí-
szített fenyőfák és a mindenki által 
megvalósítható ötletek. A kiállítást 
mindig kiegészíti a játszóház, a mű-
sor és az ünnepkörnek megfelelő kí-
nálás.

A Mindenki karácsonya kitaláló-
ja, fő szervezője Dr. Túrócziné Páldi 
Erzsébet, a Szabadidő Klub vezetője, 
vele beszélgettem a témáról.

pbm. – Hogyan jött ez a nagysze-
rű ötlet és mikor kezdtétek először 
megrendezni az adventi kiállítást?

TPE – Évekkel ezelőtt kezembe 
került egy könyv, amelyben régi idők 
karácsonyairól készült képeslapokat, 
metszeteket, képeket gyűjtöttek ösz-
sze. Számomra izgalmas, varázslatos 
időszak az úgynevezett békebeli idő. 
Szívesen éltem volna akkor (vagy él-
tem is, azért vonzódom hozzá annyi-
ra!?) Ezeken a képeken boldognak 
látszó emberek sétáltak a havas, téli utcákon, látszott a ka-
rácsonyi készülődés, feldíszített fák rajzolódtak ki az ablak-
üvegek mögül, a hangulatos játékbolt kirakata előtt csöpp 
emberkék sóvárogtak ajándékok után, utcai árusok geszte-
nyét, süteményeket kínáltak. Az egész annyira idillinek és 
varázslatosnak tűnt, amiről úgy hiszem mindannyian csak 
álmodozunk. Tulajdonképpen ezek a képek indították el ben-
nem azt az ötletet, hogy hasonló dolgokat itt Rákóczifalván 
is valósítsunk meg. A Művelődési Ház ekkor már évek óta 
szervezett hasonló dolgokat, ezért nem érzem ezt saját ötlet-
nek.  Ők az óvoda és a templom előtti parkban szervezték a 
mindenki karácsonyát. Legtöbbször jó hideg volt, de a me-
leg tea, és forralt bor kedélyesebbé tette az ott töltött időt. 
Amikor a Szabadidő Kör bekapcsolódott ennek a program-
nak a szervezésébe, akkor módosítottunk a programokon, 
a szereplőkön. Külön kérésünk volt minden civil szervezet 
felé, hogy ez egy olyan közösségi rendezvény legyen, ame-
lyet közösen szervezünk, és mindenki érezze magáénak is. 
Ebben a legtöbb szervezet partner is lett. Bizonyára közre 
játszik, hogy adventi időszakban készülődünk, közelít a ka-

rácsony, az emberek szíve jobban megnyílik minden szépre, 
nemesre. Önzetlenül, szívesen adakozunk, és örvendezünk, 
ha másoknak sikerült örömet okozni. A mostani alkalommal 
még többen megmozdultak, és sokan hoztak finomságokat. 
A nyugdíjas nénik olyan sütemény különlegességeket sü-

töttek, amitől valóban tátva maradt 
a szánk. Inkább neveket nem mon-
dok, mert nem szeretnék bárkit is ki-
felejteni, de sokan tettek azért, hogy 
2007-ben is emlékezetes maradjon 
a mindenki karácsonya rendezvény. 
A gyerekek és felnőttek bőségesen 
fogyaszthattak bármiből (sütemény, 
gyümölcsök, szaloncukrok, ara-
tó falatok, szendvicsek). Lengyel 
„testvéreink” kiváló muzsikát szol-
gáltattak, ez még fokozta a hangula-
tot. Magamban megelégedve nyug-
táztam, ez már hasonló volt ahhoz, 
amiket abban a kötetben csodáltam. 
Meg tudtuk valósítani azt a hangula-
tot, hogy egy estét közösen eltöltünk 
karácsony előtt, jókat beszélgetünk, 
sok-sok ismerőssel összefutunk –ta-
lán még azokkal is, akikkel év köz-
ben elkerültük egymást- a forró tea 
és bor illata, íze marasztalja a beté-
rőt, ismeretségek újulhatnak meg, 
vagy köttethetnek. Egy ilyen ren-
dezvény sikerét mérhetjük azzal is, 
ha tudjuk, hogy az emberek számon 

tartják, várják a következő mindenki karácsonyát. 
A Szabadidő Kör adventi kiállítással készül erre az ün-

nepre. Karácsonyi díszekkel, érdekes, újszerű, vagy éppen 
hagyományos ötletekkel próbálunk előrukkolni. Lázas ké-
szülődés jellemez bennünket. Nagy az elvárás magunkkal 
szemben is, mert úgy érezzük, eddig még mindegyik kiállí-
tás színvonalasra sikerült, amelyet nehéz megtartani, esetleg 
túlszárnyalni.

pbm. – Véleményem az, hogy ez a rendezvény ma már 
megállná a helyét bármelyik város kulturális eseményei 
közt. Voltatok esetleg tapasztalatcserén, vagy honnan ve-
szitek az ötleteket, netán kértek e más településről Tőletek 
ilyen irányú segítséget?

TPE –  A mostani rendezvény szervezésében a központi 
szerepet a közösségi ház vállalta, a Szabadidő kör tevékeny-
sége az Adventi kiállítás létrehozásában nyilvánult meg. 
Az előkészítés során november végén Budapesten jártunk 
a Néprajzi Múzeum hasonló kiállításán. Ötleteket innen is 
szereztünk, de túlnyomó részben saját elképzelések valósul-
tak meg. 

Szeretettel a szeretet ünnepe előtt
Beszélgetés Dr. Túrócziné Páldi Erzsébettel a „Mindenki karácsonyáról”
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 A Létminimum Alatt Élők Társasága (LAÉT) december 
és január elején 831 fő részére osztott ki élelmiszer-segély-
csomagot, amit az önkormányzat kapott a Baptista Szeretet-
szolgálattól, valamint 250 élelmiszer egységcsomagot, me-
lyet Iváncsik Imre országgyűlési képviselő adományozott a 
településen élő rászorultaknak. 

A LAÉT minden segítő tagjának köszönjük az önzetlen 
munkát, melyet Páldi Ernőné vezetésével végeztek a nagy 
hidegben. Külön köszönet azért, hogy azoknak is juttattak 
élelmiszercsomagot, akiknek nehézséget okozott a közle-
kedés így többek között a nagyon idős, beteg és mozgássé-
rült embereknek is. Munkájukhoz jó egészséget kívánunk, 
hogy 2008-ban is tudjanak adományokat szerezni és osztani 
Rákóczifalván. 

Nász Margit   Szoc.bizottság tagja

pbm. – Ebben az évben egy lengyel népművészeti csoport 
volt a vendégetek, milyen véleményt mondtak a rendezvény-
ről? Úgy tudom ők is elhozták karácsonyi díszeiket, kérlek 
mesélj az ő szokásaikról!

TPE – A lengyel barátainkat felkértük, vegyenek részt 
a kiállításon. Egy hagyományos lengyel fát díszítettek fel, 
amelyre gyümölcsöket, angyalkákat, és lengyel szaloncukrot 
akasztottak. Ez teljesen más, mint a miénk, nem is szaloncu-
kornak hívják, hanem jégcsap cukorkának az alakja miatt. 
Nagyon szép karácsonyi ünnepi ostyát is hoztak. Ez is kü-
lönleges, nagy alakú, dombornyomású. A család tagjai szent-
este az asztal körül törnek belőle egy darabkát,  elmondják 
kívánságaikat, imáikat, és együtt fogyasztják el.

Remélem ez a kapcsolat hosszú távúra nyúlik majd. Jól 
érezték magukat nálunk. Csodálkoztak a rendezvényen, és 
ők is hasonlót kérdeztek, mint Te. Megfogta őket a kellemes 
hangulat, a sok résztvevő, az igényes kiállítás. 

Köszönöm a beszélgetést, jó egészséget és sok kitartást 
kívánok az elkövetkező évek rendezvényeinek szervezéséhez 
a település lakosságának örömére.

pbm

A rokkantsági nyugdíjjogosultság  változása

 A 2007. december 31-éig hatályos szabályok szerint rok-
kantsági nyugdíjra az jogosult, aki 

a) egészségromlás, illetőleg testi vagy szellemi fogyatko-
zás következtében munkaképességét 67 százalékban elvesz-
tette és ebben az állapotában javulás egy évig nem várható (a 
továbbiakban: rokkant), 

b) a szükséges szolgálati időt megszerezte, és 
c) rendszeresen nem dolgozik, vagy keresete lényegesen 

kevesebb a megrokkanás előtti keresetnél. 
A 2008. január elsejétől hatályos szabályok szerint rok-

kantsági nyugdíjra az jogosult, aki 
a) esetében az egészségkárosodás* 
aa) 79 százalékot meghaladó mértékű, vagy 
ab) 50-79 százalékos mértékű, de rehabilitációja nem java-

solt (aa és ab együtt: rokkant), és 
b) az életkorára előírt szolgálati idővel rendelkezik, és 
c) az egészségkárosodás következtében 
ca) kereső tevékenységet nem folytat, vagy 
cb) keresete, jövedelme legalább 30 százalékkal alacso-

nyabb az egészségkárosodást megelőző négy naptári hónapra 
vonatkozó keresete, jövedelme havi átlagánál, és 

d) táppénzben, baleseti táppénzben nem részesül.
 A rokkantsági és baleseti rokkantsági nyugdíjban része-

sülők új munkavégzési korlátozásának fokozatos bevezeté-
se 

A 2007. december 31-én rokkantsági, baleseti rokkantsági 
nyugdíjban részesülő személyeknél a nyugellátásnak a kereső 
tevékenység miatti megszüntetésére 2008. december 31-éig 
még a régi szabályok alkalmazandók, vagyis a 2008. decem-
ber 31-éig terjedő időszakban csak akkor kell a rokkantsági 
nyugdíjat megszüntetni, ha a nyugdíjas már nem rokkant, 
vagy rendszeresen dolgozik és keresete négy hónap óta lé-
nyegesen nem kevesebb annál a keresetnél, amelyet a meg-
rokkanás előtti munkakörében rokkantság nélkül elérhetne.

2009. január elsejétől az 50-79 %-os egészségkárosodást 
elszenvedett, öregségi nyugdíjkorhatár alatti rokkantsági 
nyugdíjas jogosultsága megszűnik, ha már nem rokkant, vagy 
a havi nettó (adóval és járulékokkal csökkentett) jövedelme 6 
hónap átlagában meghaladja a rokkantsági nyugdíja alapját 
képező havi átlagkeresete kilencven százalékát, illetve annak 
a megállapítást követően a rendszeres nyugdíjemelések mér-
tékével növelt összegét, de legalább a minimálbér összegét. 

A kereset, jövedelem vizsgálata céljából az APEH a be-
vallás alapján a rokkantsági nyugdíjban részesülő keresetére, 
jövedelmére vonatkozó adatokat havonta, a bevallásra előírt 
határidőt követő hónap utolsó napjáig továbbítja a nyugdíj-
biztosítási igazgatási szervhez. 

A rokkantsági és baleseti rokkantsági nyugdíj 
szabályainak változása a rehabilitációs járadékról 

szóló  2007. évi LXXXIV. törvény alapján 

Segélyakció
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Hogy is van ez az egészségkárosodás?

A rokkantságot kifejező orvosi és jogi feltételek közé 
az eddigi 67 %-os munkaképesség-csökkenés helyére az 
50-79 %-os egészségkárosodás került. A régi és az új ér-
tékelési rendszer kölcsönös megfeleltetésének, együttes 
alkalmazásának alapvető elvei a következők: 

 Az össz-szervezeti egészségkárosodás fogalma lénye-
gében megfelel a régebben használt, általános munkaké-
pesség-csökkenés fogalomnak. 

 A 80%-ot elérő vagy az azt meghaladó össz-szervezeti 
egészségkárosodás megfelel a korábbi rendszerbeli 
100%-os munkaképesség- csökkenésnek. 

 Az 50%-os vagy az ennél súlyosabb fokú össz-
szervezeti egészségkárosodás a 67%-os vagy ezt megha-
ladó általános munkaképesség- csökkenésnek felel meg. 

 A közepes mértékű (számottevő), 25–49%-os össz-
szervezeti egészségkárosodás lényegében megfelel a ko-
rábbi 30–50%-os általános munkaképesség-csökkenés-
nek

Januártól családipótlék-növelés 
és magasabb nyugdíj

Emelkednek a legalsó összeghatárok január elsejétől; 
69 000 forint lesz a minimálbér és nő a szakmunkásokat 
megillető bérminimum is. A nyugdíjminimum összege 28 
460 forint lesz, mellyel együtt a szociális támogatások is 
változnak. Legjelentősebb eltérést a családok tapasztal-
hatják, a korábbiaktól eltérően ugyanis nem egységesen 
nő a családi pótlék – mindez a gyermekek számától és a 
család összetételétől függ. A rászoruló gyerekek jövőre 
magasabb emelésre számíthatnak, az átlagos 4,5 százalé-
kos növekedés helyett mintegy 7 százalékkal több családi 
pótlékot kapnak.

 Januártól emelkednek a legalacsonyabb összeghatá-
rok, a többi között nő a minimálbér, a bér- és nyugdíjmi-
nimum összege, a gyermekesek pedig magasabb családi 
pótlékra számíthatnak. 

Az Országos Érdekegyeztető Tanácsban (OÉT) két éve 
kötött hároméves bérmegállapodás szerint 65 500 forint-
ról 69 000 forintra emelkedik a minimálbér összege, a 
szakmunkások bérminimuma pedig 72 100 forintról 75 
400-ra nő. A két évnél hosszabb gyakorlattal rendelke-
zők, illetve az 50 év felettiek ennél magasabb összeg-
re jogosultak; az idei 82 800 forint helyett legkevesebb 
86 300 forintot kapnak jövőre. Változnak a bérek is, az 
OÉT-en született megállapodás szerint 5-7,5 százalékos 
keresetemelésre számíthatnak a munkavállalók, a válto-
zás pontos mértéke azonban a helyi béralkutól függ. A 
közszférában pedig átlagosan 5 százalékkal emelkedik a 
köztisztviselők illetményalapja és a közalkalmazotti bér-

tábla tételei is. 
Átlagosan 5 százalékkal, vagyis a tervezett inflációt 

meghaladó mértékben nőnek a nyugdíjak januártól, foly-
tatódik a nyugdíjkorrekciós program is. Az 1991 és 1996 
között nyugdíjba ment 760 000 ellátott az 5 százalékon 
túl további 4 százalékos emelésre számíthat. 

Változik az öregségi nyugdíjminimum is, az idei 27 
130 forintról 28 460 forintra nő, ezzel együtt emelkedik a 
gyermekgondozási segély (gyes) is. A gyermekgondozási 
díj pedig 8 százalékkal lesz magasabb, a minimálbér két-
szeresének megfelelő, legfeljebb bruttó 131 000 forintról 
138 000 forintra emelkedik.

 Módosul a rendszeres gyermekvédelmi kedvezmény 
feltétele is, az arra jogosult bölcsődések, óvodások és alsó 
tagozatosok után pedig jövő januártól az ötödik osztályo-
sok is ingyen étkezhetnek. Januártól azok a gyermekek 
jogosultak a rendszeres gyermekvédelmi kedvezményre, 
akiknek családjában az egy főre jutó jövedelem nem éri 
el az öregségi nyugdíjminimum 125 százalékát. Ha pedig 
a gyermeket egyedülálló szülő gondozza vagy a kisko-
rú tartósan beteg, súlyosan fogyatékos, illetve felsőfokú 
iskola nappali tagozatára jár, jelenleg akkor jogosult a 
kedvezményre, ha a családban az egy főre jutó jövedelem 
összege nem haladja meg az öregségi nyugdíjminimum 
130 százalékát. Ebben az évben ez 35 269 forintot jelent, 
amely januártól 38 421 forintra emelkedik, a jövedelem-
határ pedig 135 százalékra.

 A családi pótlék emelése is követi az inflációt, a há-
rom- és többgyerekesek, valamint a gyermeküket egye-
dül nevelők ennél is magasabb emelésre számíthatnak. 
Az átlagos változás 4,5 százalékos, a hátrányos hely-
zetű csoportba tartozók viszont az eddigiektől eltérően 
differenciált, megközelítőleg 7 százalékos növekedésre 
számíthatnak. Eszerint míg az egy-kétgyermekes teljes 
családok a gyermekek után 500-600 forintos emelésre 
számíthatnak, az egyedülálló szülőket mindkét esetben 
a jelenleginél 1000 forinttal magasabb összeg illeti. A 
három- és többgyermekeseknél nincs ilyen különbség: 
náluk 1100 forinttal lesz magasabb gyermekenként a csa-
ládi pótlék. A fogyatékos gyermekeket nevelő szülők ese-
tében ismét van különbség, a teljes családban nevelkedők 
után 1000, a csonka családban élők után 1500 forinttal 
lesz magasabb a havi juttatás. A nagykorú fogyatékosok 
jelenleg 19 400 forintot kapnak, januártól ők 20 300 fo-
rintra számíthatnak. 

A változásokat a rendeletekből és a hírlevelekből ösz-
szeszedte: Nász Margit
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Sokfelé jártam Európában. Az öreg kontinens szinte min-
den országát beutaztam. Láttam Skócia vadregényes tájait, 
csodáltam Dover fehér szikláit, álltam Gibraltár szirtfokán, 
sétáltam a Thermopülai-szorosban. Ijedten figyeltem az Etna 
tűzfolyamát, álmodoztam a szentpétervári fehér éjszakák 
idején, barangoltam az örök városban, lenyűgözött az athéni 
Akropolisz, döbbenten kutattam a granadai Alhamra titkait. 
És sorolhatnám a látnivalók százait, hiszen megadatott ne-
kem, hogy London, Párizs, Madrid, Sevilla, Toledó, Nápoly, 
York, Bécs, Genf, Helsinki, Strasbourg, Palermo, Taormina, 
Delphoi, Mükéné, Versailles, Cambridge, Zürich, Pompéji 
stb. nevezetességeivel a helyszínen ismerkedhettem. Egy-
szóval van némi tapasztalatom az ezerszínű Európát illetően, 
mégis most Magyarország egyik lehetséges gyöngyszeméről 
szeretnék szólni, az edelényi L’ Huillier-Coburg kastélyról. 
Már csak azért is, mert egykor Edelény is a Rákóczi-birto-
kok részét képezte. II. Rákóczi Ferenc, mint sárosi alispán 
1700-ban zálogosította el az elzászi származású L’ Huillier 
Ferenc Jánosnak, s került ki ezáltal a Rákócziak kezéből.

Az edelényi csodálatos barokk kastély 1716-30 között 
épült meg, s a Bódva folyó által övezett szigeten egykoron 
egy nagyszabású park és épületkomplexum gyújtópontjában 
állt kettős díszudvarral. Az U-alakú épület középtraktusbe-
li dísztermét stukkó-építmény, a hatalmas szobákat pedig 
szebbnél szebb rokokó ornamentika díszítette. A finom stuk-
kócirádák között tájképábrázolásokon, csatajeleneteken és 
mitológiai témájú képeken pihenhet meg a szem. Az egész 
épület díszítésében, alaprajzi elrendezésében és homlokzat 
kialakításában francia hatást mutatott. Röviden szólva pom-
pázatosságával megállta a helyét a franciaországi Loire völ-
gyi kastélyok között is. S megállhatná ma is, ha nem hagytuk 
volna ebek harmincadjára jutni. Sajnos, ez a műremek 1945 
óta volt minden, csak az nem, ami lehetett volna. A mai Ma-
gyarország hetedik legnagyobb kastélyában például szük-
séglakásokat utaltak ki, majd raktárakat és magtárakat alakí-
tottak ki. Mígnem az 1980-as éves második felében végleg 
üresen maradt. Említenem sem kell, hogy közben eltűntek 
a copf stílusú csempekályhák, szétszóródtak a bútorok, ösz-
szetörtek a tükrök és a csillárok, beszakadtak a lépcsőfel-
járók, tönkrement a tetőszerkezet, füst és korom, meg sok-
sok piszok rondította el a freskókat, az intarziás padlózatba 
WC-lyukakat, gödröket mélyítettek. A park elvadult, a falak 
omladozni kezdtek. Manapság a Műemlékek Nemzeti Gond-
noksága vagyonkezelésében próbálják feltámasztani, de az 
értékkibontakoztató helyreállításhoz pénz kellene, mégpedig 
nagyon sok. 

Így aztán egyáltalán nem biztos, hogy mostanában fel-
támadhat halottaiból ez a hajdani gyönyörű épület. Pedig 
kulturális közfunkciókkal élnie kellene, mint ahogy élnek, 
virágoznak a Loire menti kastélyok Franciaországban.

Friss még az emlék, a Loire völgyben tett látogatásom em-

léke. A méltóságteljesen hömpölygő folyó mentén megcso-
dált kastélyok látványa. Chenoncean, Chambord, Amboise, 
hogy csak néhányat említsek Kastélyország kincsei közül. 
Valaha a kiváltságos kevesek örömét szolgálták ezek az épü-
letek is. A királyi udvar és az arisztokraták élték bennük bel-
terjes életüket. Ám a Forradalom indulata nem hordta őket 
szét. Hosszabb-rövidebb időre gazdátlanul maradtak, sérül-
tek is valamelyest, de kulturális közfunkciókkal sorra feltá-
madtak. Chambord például 450 szobájával, 365 ablakával, 
70 lépcsőfeljárójával, 365 kandallójával dacolt az idővel. 
Igaz, a környékbeliek a legnehezebb időkben is hűségesen 
begyújtottak a kandallókba, hogy ne vizesedjenek a falak, 
s ne menjenek tönkre a kémények. Ilyenformán nem csoda, 
hogy lenyűgöző méreteivel és légies kecsességével ma Fran-
ciaország egyik legismertebb látványossága. Lehetséges, 
hogy az edelényi barokk kastély pusztulását is el lehetett 
volna kerülni? Elképzelhető, hogy errefelé is akadtak volna 
emberek, akik megálljt parancsoltak volna a fényes szellők 
csattogásának? Nem tudom. Egyetlen dologban viszont biz-
tos vagyok. Nevezetesen abban, hogy a francia kultúra nagy-
sága éppen azon múlik, hogy a politikai viharok idején sem 
billen ki az egyensúlyából.

Czirmayné Kocsis Róza

Egy összetört ékkő

2008. Első szám
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Nostradamus
Behányok attól,

 ami ebben a kuplerájban van 2008

„Ha a vár állna még, Rákóczifalva város lenne rég.”
/1976 Lobogó/

A II. világháború befejezése után hatvan évvel, egyre 
többen döbbennek rá arra az értelmetlen pusztításra, amit az 
Újfalusiak és a falvaiak tettek. 

Nevezetesen a Gorove-kastély széthurcolása és földig 
rombolása volt az akkori „népakarat”. 1892-ben a Rákóczi- 
kastélyt azért „kellett lebontani”, mert rossz állapotban volt, 
ezt a rombolást sikerült eltusolni, hogy a középületeket abból 
építették újjá. Ma már biztosnak tűnik, szó nincs róla, egy-
szerűen a politika tüntette az útból el a múlthoz való kötődé-
sét a falunak. A Gorove családról csak annyit, hogy a grófi 
család az arisztokrácia kiemelkedő tagja lett az évszázadok 
alatt. Birtokuk szerencsétlenségükre az Alföldön épült, mert 
ma nyoma sincs annak, a hatalmas örökségnek, amivel a csa-
lád rendelkezett. A késő barokk kastélyépület 50 m x 15 m-es 
és kétszintes volt, tehát 1500 m²!

A 15 holdas ősparkban nem voltak ritkák a 3-500 éves fák 
sem, ezzel szeretném jelezni, a táj évezredek óta ilyen volt a 
rombolásig. A család kivette részét az országos és nemzetkö-
zi politikában, hiszen volt közöttük Ferenc József miniszter 
is! (Ma örülnénk, ha csak egy országgyűlési képviselőnk, 
nem miniszterünk lenne!) A másik a magyar dráma úttörője 
volt, a harmadik Szinnyei Merse Pál rokonságához tartozott. 
Voltak még sokan és nem mellékesen ők alapították a falut, 
az ártézi kutat ők fúratták, a templom befejezésében is segí-
tettek. 

A falu fénykorát az Ő idejükben érte el. Széleslátásuk 
eredményeként könyvtárukban volt Európa legnagyobb 
vadászati szakkönyvtára. (Ezekkel az idegennyelvű köny-
vekkel tüzelt a két falu lakosságának döntő többsége!!) Azt 
gondolom, ezek a könyvek ha meglennének, már maguk is 
híresebbé tennék a falut, mint Keszthelyt a Helikon könyv-
tár. Azt a rombolást, ami a birtokon történt, azzal „magyaráz-
ták”, kellett az építőanyag. (Remekül mutathattak a 3-4 m-es 
ajtók a nádfedeles házakon.) Egyszerűen „meghálálták” a la-
kosok azoknak, akik nekik helyet és kenyeret adtak, és akik-
nek köszönhették, hogy Rákóczifalva lett. Így hatvan év után 
szembe kellene nézni a tényekkel és szép lassan mindent a 
maga helyére tenni, mert addig nem igen lesz igazi története 
és jövője a falunak. 

Ez a történet ide kívánkozik. Balázs nagyapámnak a kas-
télyon túl Kengyel alatt volt a tanyája. Ballagott haza lovai-
val, oda kiáltott neki egy fosztogató: - Tóni bátyám, vigyen 
maga is valamit, két kocsival van. Ő csak annyit mondott: 
Kisfiam, ezt majd egyszer valakinek újjá kell építeni – és 
tovább ment.

Balázs Antal

I. Kondori „Bulldog” Ferenc lesz az év mosolya, mert 
kiderült, ezidáig rajta röhögött mindenki. 

II. Gyurcsány Ferenc már januárban megfesti és szétoszt-
ja a húsvéti tojásokat, már ő sem hisz a „feltámadásban”.

III. Már biztos, hogy az eurót a „Béka segge alatti”- szi-
getek után tudjuk bevezetni.

IV. Az energiaszektoron belüli „harc” eredményeként, 
csak 10 %-al emelték a villamos energia árát. (Ezidáig 
ez az év vicce!)

V. Az idén 550 éve koronázták meg Mátyás királyt, de ezt 
az eseményt elhalványítja, hogy Fekete Rékának is 2008-
ban születik gyereke.

VI. Egy „magyar újítással” a 4-es metró betonkariká-
it egyszerűen a felszínre rakják. Igaz így se metró, se 
szennyvízcsatorna nem lehet, de az 520 milliárdot vala-
hogy csak lenyúlják

VII. A képviselők „fehérport” kaptak. Nagyon őrizzék 
meg, mert 30 éve mi kaptunk, igaz azt a kubai elvtársak 
küldték, és cukornak csúfolták.           
                                                                Balázs Antal

2008. Első szám

Népakarat

 Foto: levesestál a hajdani Gorove-kastélyból
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Teszi közhírré az írás, mert változnak a helyzetek változ-
hatnak az idők is. Így történt ez velem is mert talán figyel-
metlen voltam, talán csak elsiklottam valami felett e rohanó 
világban. Kibővült nagyobb családommal ültük az áldott ka-
rácsonyt, és mint ilyenkor, szóba került sok minden. Többek 
között az is hogy „ öregkeri” megint mégy az éjféli misére?” 
Igen, ugye éjfélkor lesz? Megszoktuk, és talán ők sem olvas-
ták végig a Rákóczi Lapot, hisz éjféli mise az éjfélkor van! 

Ezzel folyt a szó tovább meg gondoltam is, mert hogy 
az emlékezetemben élő évtizedekben -, de lehet hogy száz 
évben is -, azt hallottam a plébánosainktól, kezdve Zarándi 
plébános úrtól a Kővágó plébános úrig, akiknek még minist-
ráltam is. Mondogatták emlékezetem szerint, hogy a szent-
misék 10-kor Szandaszőlősön, 11-kor Újfaluban,  vannak 
megtartva, hogy Rákócziban, mint már akkor is nagy telepü-
lésen éjfélkor kezdődjön a mise. 

Azóta csak nőtt a településünk, hihettem, hogy marad a 
szokás. Bár Téglás atya nyugállományba vonulása óta a mi 
községünknek sincs a klasszikus értelemben vett állandó pa-
rókiája, tehát figyelhettem volna. 

Így történhetett, hogy Szentestén elindultam az éjféli mi-
sére ¾ 12-kor, és elmondtam örömfohászomat és imámat a 
sötétben burkolódzó bezárt ajtójú templom előtt, mert remél-
tem, hogy a Jó Isten így is elfogadta imámat, melyet figyel-
metlenségemből fakadóan magamnak köszönhettem!?

„Magyarul, ne vezess rutinból”.
 Barhács Péter

Két utazó angyal megállt, hogy az éjszakát egy tehetős 
család házában töltse el. A család udvariatlan volt, és meg-
tagadta az angyaloktól, hogy a nagy ház vendégszobájában 
pihenjék ki magukat. Ehelyett egy picike helyet kaptak a hi-
deg pincében.

Amikor kinyújtoztak a kemény padlón, az idősebb angyal 
meglátott egy lyukat a falon és kijavította azt. Amikor a fia-
talabb angyal kérdezte, miért, az idősebb angyal így felelt: „ 
A dolgok nem mindig azok, aminek látszanak.”

A következő éjjel mindketten egy nagyon szegény, de 
vendégszerető paraszt és felesége házában pihentek. Miután 
azok azt a kevés ételt is megosztották velük amilyük volt, 
átengedték az angyaloknak az ágyukat, ahol ők jót aludtak. 
Amikor a következő napon a nap felkelt, az angyalok köny-
nyek között találták a parasztot és a feleségét. Az egyetlen 
tehenük, akinek a teje az egyedüli bevételük volt, holtan 
feküdt a mezőn. A fiatal angyal dühös lett és kikérdezte az 
idősebbet, hogyan hagyhatta, hogy ez megtörténjen. Az első 
embernek mindene megvolt, mégis segítettél neki, vádolta. 
A második családnak kevese volt, és hagytad, hogy elpusz-
tuljon a tehenük.

„ A dolgok nem...,” - mondta ismét az idősebb angyal.
Amikor a nagyház hideg pincéjében pihentünk, észrevet-

tem, hogy a falon lévő lyukban arany van. Mivel a tulajdonos 
olyan mohó volt és nem akarta megosztani szerencsés sorsát, 
betapasztottam a falat, hogy ne találhassa meg. Amikor az 
utolsó éjszaka a paraszt ágyában aludtunk, jött a halál an-
gyal, hogy elvigye a feleségét. Helyette odaadtam a tehenet.

“A dolgok nem mindig azok, aminek látszanak.”
Néha pontosan az a jó, ami történt csak a dolgok nem an-

nak mutatkoznak, aminek kellene.
Ha bízol, csupán arra kell hagyatkoznod, hogy minden 

eredménynek megvan az előnye.
Amíg nem telik el egy kis idő, ezt nem veszed észre...
Néhány ember eljön az életünkbe, és gyorsan elmegy...
Néhány ember barát lesz és marad egy kicsit...
Gyönyörű nyomokat hátrahagyva a szívünkön, és az ve-

lünk is így van, hiszen barátságot kötöttünk.
A tegnap történelem.
A holnap misztérium.
A ma ajándék.
Úgy gondolom, hogy az élet valami különleges.
Élj és élvezz minden pillanatot. Ez nem főpróba!

(Forrás: internet)

Ne vezess rutinból! Két angyal
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Bizonyára emlékeznek Jean Béliveau világvándorra, 
aki 2007 januárjában töltött néhány napot Rákóczifalván. 
Felesége rendszeresen beszámol nekünk Jean további út-
járól.  Kalandjaiba az alábbi levélből nyerhetnek Önök is 
betekintést: 

Legkedvesebb Barátaim!
Augusztus 1-jén Jean a következőket írja nekem Ásztará-

ból: „Ez az! Iránban vagyok! Ez az az ország, ahol a határ-
átlépési formaságok a legrövidebb ideig tartanak. Másrészt 
viszont elképzelhetik, micsoda látvány fogadja az odaláto-
gatót: az utcák teli emberekkel és járművekkel, a táblák per-
zsául, a bazárok és az árusok csordultig rakva mindenféle 
áruval, nők lefátyolozott arccal stb.” 

Az időjárás nagyon forró, körülbelül 40°C, és miután 
végiggyalogolt a Kaszpi-tenger partján, a mi gyaloglóbaj-
nokunk felkapaszkodik a kontinentális talapzatra, aminek 
az éghajlata már egy kicsit hűvösebb, és amely Isfahanba 
vezet. Hamarosan megtapasztalja, hogy egyáltalán nincs 
közbiztonsági probléma ebben az országban, valamint azt, 
hogy az irániak mennyire kedvesek és vendégszeretők. A 
következőket írja: „a komor megjelenés nagyon is színes 
egyéniségű embereket takar.” 

A kommunikáció nehézkes: vagy nincsenek Internet ká-
véházak, vagy a hálózat nagyon lassú. Augusztus 7-én el-
éri Rasht városát, ahol meg kell javíttatnia a szandálját. Ezt 
még tőlem kapta Isztambulban és Grúziában kezdte viselni, 
és amiben már több mint 2000 kilométert gyalogolt. Amint 
Teheránba ér, számolnia kell némi cipő-és ruhavásárlással. 

Jean 52. születésnapját, valamint gyaloglásának 7. évfor-
dulóját Savéhben ünnepli, majd a következő napon ezt írja 
nekem: „Igazán azt hittem, hogy egyedül fogom tölteni a 
napot, és a sivatagban fogok aludni. Végül is az estét egy 
útjavítási munkálatokkal foglalkozó vállalat telephelyén 

töltöttem és néhány ott dolgozó vezetővel narancslével koc-
cintottunk. Csodálatos megemlékezés volt ez számomra. 

Jean őszintén köszöni a jó kívánságokat, amelyeket a ba-
rátok küldtek számára, és amelyek oly mélyen megérintet-
ték. Például a Gyaloglók a Gyermekekért Baráti Egyesület 
- melynek székhelye Buenos Airesben van -, elküldte neki 
az augusztus 18-i fényképet emlékül. 

Autóbusszal utazik Savéhből Teheránba, ahol megláto-
gatja honfitársait a Kanadai Nagykövetségen, és akik segít-
ségével új iráni útvonalat tervez. Így biztonsági okokból ki 
fogja kerülni Balutchistant, az ország dél-keleti részét. Ez-
által déli irányba fog gyalogolni egyenesen Bandar Abbas 
kikötője felé. Ott felszáll egy kompra, amely átviszi őt 
Dubaiba.

Teheráni tartózkodása alatt vásárol néhány ruhát, köztük 
egy pár cipőt. A fényképezőjét is meg kell javíttatnia, mivel 
azt kisebb baleset érte. Én folyton azt hajtogatom, hogy vá-
sároljon nekem egy repülőszőnyeget, ha lát valahol egyet a 
bazárban. Kislánykorom óta álmodom egy ilyen közlekedé-
si eszközről, azaz nagyon régóta. 

A Kanadai Nagykövetség a gyermekek békéjének ügyét 
felvállalva segít neki megszervezni néhány találkozót olyan 
emberekkel, akik az UNESCO-nál dolgoznak. A „Hamyaram 
Iran NGO Resource Center”-ben Baquer Namazi úr beavat-
ja Jeant egy projektbe, amelynek a témája „Gyermekek: 
Békezóna”. Jean le van sújtva, mikor Namazi úr arról infor-
málja, hogy több mint 600.000 a menekült gyermekek szá-
ma a közel-keleti válság miatt. Ezek a gyermekek többnyire 
a szomszédos országokból - Irak és Afganisztán - jönnek. 
Ezek után Jean találkozik az ENSZ Menekültekért Felelős 
Legfőbb Bizottságának néhány tisztviselőjével, akiktől tu-
domást szerez azokról az erőfeszítésekről, amelyeket a több 
ezer menekült család hazatelepítéséért és reintegrációjáért 
tesznek. Egy iráni család, akiknek Montrealban élő roko-
naik vannak, meghívja őt vacsorára és egy kis fővárosi vá-
rosnézésre. 

Augusztus 28-án Savéhbe történő visszatérése után, Jean 
ismét úton van. Olyan ősi, Perzsa múltat felidéző város-
ok felé vezet útja, mint Isfahan, Persepolis, Shiraz, éppen 
ezért úgy dönt, egy kis szünetet tart, hogy meglátogasson 
néhány régészetileg fontos területet. Körülbelül 100 kilo-
méterrel Isfahan előtt – Meymehben - találkozik Farzad 
Shahabeddinnel, aki a wwwalk lelkes rajongója, és aki na-
gyon barátságosan fogadja. 

Ha már egyszer Isfahanban van, összefut egy fáradhatat-
lan madridi utazóval, Polival, akivel mindketten találkoz-
tunk már spanyolországi vakációnk alatt, 2005-2006 telén. 
Visszaidézvén a csodálatos helyeket, amelyeket már mind-
ketten láttak, együtt költik el a vacsorát. Kezdem azt hinni, 
hogy bolygónk nem is olyan nagy. 

Jean „elidőzik” egy kicsit Abadehben, mivel fáj a foga. 

Hol tart a világvándor?
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A következő sorokat írja nekem: „az irániak olyan kedve-
sek, hogy nem tudom nem szeretni őket! Nagyszerűek és 
a gondolkodásmódjuk hasonló a miénkhez. A politikai és a 
társadalmi szerepvállalásuk természetesen különböző, de az 
érzéseik ugyanolyanok, mint a miénk.” 

Szeptember 25-én ellátogat Pasargad történelmi negye-
débe, ahol megszemléli azt az építményt, amelyről az a hír 
járja, hogy Nagy Kürosz sírja. A látogatás után ezt írja: 
„amikor kijöttem a területről, nagyfokú boldogság töltött 
el! Mennyire kivételes helyzetben vagyok, hogy ilyen ala-
pos betekintést nyerhettem az emberiség történetébe! Ha 
csak az ősi Amerikát veszem alapul, láttam a totonákok, az 
aztékok, a maják és az Inkák kultúráját. Majd következett 
Afrika, ahol láttam az őskorban keletkezett Rift-völgyet, 
Abesszíniát, a fáraók és a Római Birodalom Egyiptomát. 
Európában betekintést nyerhettem a Görög és a Római Bi-
rodalom, valamint a kereszténység történetébe. Ezek után 
a nagy tengerentúli birodalmak létrehozói következtek: 
Portugália, Spanyolország, Franciaország, Anglia majd 
Németország és az ő történelmük. Délnek fordulva követ-
kezett az Ottomán birodalom, és most pedig a történelmi 
Perzsia. Képzeljék csak el, mi vár még rám az egzotikus 
keleten!” 

 Néhány nappal később hosszabb időt tölt el Persepolisban, 
ahol ismét rabul ejti az ősi Perzsa főváros, és hosszasan el-
gondolkodik az emberiség eredetén és jövőjén. 

Shirazban - iráni vízumának második meghosszabbítása 
után - rájön, hogy az idő elszállt és sietnie kell, hogy időben 
el tudja hagyni az országot. Habár a várost -, amely egyesek 
szerint Irán legszebb városa - nem hagyja el anélkül, hogy 
ne találkozna a Shirazi Műszaki Egyetem hallgatóival. A 
diákok el vannak ragadtatva a wwwalk által és mindenféle 
kérdéssel „bombázzák”.

Fázában egy baráti társaság üdvözli, valamint elhalmoz-
zák állandó figyelmességükkel. Október 13-án éri el Darab 
városát, és én pedig nem kapok hírt felőle egy teljes hétig. 
Ha jól megnézzük a régió térképét, láthatjuk, hogy a vá-
rosok egyre kisebbek és ritkábbak. Következésképpen az 
Internet szolgáltatás csaknem ismeretlen fogalom, olyany-
nyira, hogy amikor Kankhomba ér, taxival kell elmennie 
Hajjlabadba, hogy meg tudja nézni az üzeneteit. Még hat 
nap telik el anélkül, hogy hallanék felőle, amikor is október 
26-án Bandar Abbasból ír nekem! 29-én este Hormozgan 
tartomány turista irodájából telefonál nekem: 

„A híres iráni vendégszeretet egyáltalán nem túlzás. Ők 
a legmelegebb szívű és legbarátságosabb emberek, akikkel 
eddig találkoztam. Az utazási iroda alkalmazottai fantasz-
tikusak velem szemben. Megajándékoztak egy jeggyel, 
amely a Dubaiba történő utazásomhoz szükséges kompra 
szól, valamint ma este meghívást kaptam egy összejövetel-
re, amelynek apropója a világ körüli túrám. 

  Nagyon kellemes volt Iránban gyalogolni!”  
Fordította: Papp László

A cukorbetegek életét megnehezítik az „elhagyási szabá-
lyok”. Egy sor élelmiszert ki kell hagyni az étkezésből, mert 
emeli a cukorszintet.

De vannak olyan biológiai anyagok, mellyel befolyásol-
ható a vércukorérték.

Fahéj: Rendszeres evése csökkenti a vércukorértéket. 
Minden reggel 1 pohár joghurtban elkeverve egy kávéskanál 
őrölt fahéj nem is olyan rossz. Ráadásul az emésztés elősegí-
tésében is részt vesz.

Cink: A hasnyálmirigynek fokozott szüksége van rá. Tom-
pítja az ízlelő érzékünket, az  agynak könnyebb lemondani 
az édes ízekről.

Momordica: Nálunk balzsamkörte néven ismert növény, 
gyógynövény boltokban filteres tea formájában lehet kapni 
CHARAN TEA néven. A II. típusú cukorbetegek több, mint 
80 %-ának használ és hozzásegít a vércukorszint csökkené-
séhez.

D- vitamin: Azért ajánlott étrend- kiegészítő a túlsúlyos 
betegek számára, mert a szervezetben hiány van belőle. A 
D- vitamin meggyorsítja az inzulin biológiai elérhetőségét, 
és védőköpenyt alkot a sejtek és a hasnyálmirigy körül.

Króm: Ez a nyomelem az inzulinhormonnal együtt stabi-
lizálja a cukorszintet a vérben. A krómhiány kedvez a cukor-
betegség kialakulásának.

Magnézium: Több, mint 300 anyagcsere folyamatban 
vesz részt és nem csak a cukorbetegeknek nélkülözhetetlen! 
A stressz és a hormonkészítmények hatására jelentősen meg-
nő a szervezet magnéziumszükséglete.

Jobbágyné

Segítség a cukorbetegeknek

EGYEBEK
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„Disznótornak, lakodalomnak télen van az ideje”. Tréfás 
debreceni mondás szerint azért, mert ilyenkor nem romlik el a 
hús és nem savanyodik meg a menyasszony.

A disznóölés, s az utána következő disznótor a téli hónapok 
jelentős és várt eseménye. Régen még a gyermekek sem men-
tek aznap iskolába. Ilyenkor korán kezdődött a nap az egész 
család számára: még alig pitymallott, s már zörgetett a kapun 
a disznóölő koma vagy sógor, mert a saját disznóját senki sem 
vágta le szívesen. A perzselés után - amely a fehér havon, ké-
kes hajnalban szép látvány, s a gyermekeknek nagy mulatság 
volt - pontos rendben haladt a munka. Mindenkinek megvolt 
a feladata: az asszonyok sütötték a vért reggelire, tisztították a 
fokhagymát, mosták a beleket, töltötték a hurkát, aprították a 
zsírnak való szalonnát, a böllér bontotta fel a disznót, készítet-
te a kolbászt, sózta a szalonnát. A gazdának ezen a napon csak 
az volt a dolga, hogy szíves szóval, tréfával s jó borral tartsa a 
segítőket.” (Szemerkényi Ágnes)

Nos, igen. Azok a legendás disznótorok. Ahány ház, any-
nyi tanulságos, vidám történet. Vagy csak tanulságos. Bár azt 
mondják, az idő mindent megszépít. Hát…

Így készül a robbantott disznó
Szerintem mindenki emlékszik arra az urban legend-re 

(urban legend=városi legenda: mindenki által ismert történet, 
ami az egyik ismerősével történt meg, vagy az ismerős isme-
rősével ,vagy valakit ismer, aki látta azt az embert, akinek a 
rokona halotta…Mindenki igaz történetként könyveli el, de 
ellenőrizni már nem lehet valóságtartalmát. Az anekdota vagy 
népmese kategóriába tartozik, a kocsmai sztorik már-már a fa-
bula tárgykörébe, csak még nem oly régiek – mondhatni: ve-
lünk élő népművészet.), amelyet még a Voga-Turnovszky duó 
is megénekelt anno az egyik lemezén. Úgy tudom, megyei 
vonatkozású, de akkora nagy blődi, hogy az az ország minden 
szegletébe eljutott. Magyarul: nagy az isten állatkertje.

Szóval, történt egyszer, hogy az egyik család spórolni akart 
a böllér gázsiján, ezért saját maguk kezdtek a disznóvágáshoz. 
Komoly problémát jelentett már az is, hogy megfogják azt a 
szerencsétlen jószágot, aztán nem volt, aki megszúrja, és még 

Disznótorok története – egy kicsit másképp
Urbánné Kelemen Róza
Disznóvágás gyermekkorom idején

De rég is volt, mikor este
a foghagymapucolás után,
az álom bunkósbotja hiába vert kupán – 
alig hunytam le fáradt pilláimat,
úgy tűnt megvirradt egy pillanat alatt.
Visításra riadva, a dunna alatt
dudorásztam – míg a zaj elmaradt.
A disznóperzselésre mindig kiértem.
Mire felöltöztem, már soha nem féltem. 
Láttam, ahogy a markos emberek
legyőzik a disznót – lába égnek mered. 
Amíg lubickoltam a perzselt illatban,
fölfedeztem, ott állt két termetes katlan.
Nagyapám a tüzet állandóan rakta,
s a böllér a pocát már ízekre szabta.
Nagyanyámmal és egy literes bögrével
félrevonultunk és harcoltunk a béllel.
Felszabtuk, átmostuk, vittük a konyhára.
Nagyikám ezután sietett dolgára.
Lábatlankodásom elnyerte a bérét,
kavargathattam a disznó kivett vérét.
A disznó felszelve a konyhába került,
közben a rokonság jó nagyokat derült
a böllér, s jóapám egy-egy disznó viccén.
Nem csoda, hisz szájuk ott ragadt az iccén.
Elkezdődött ekkor a szortírozása:
Ebből a hurka lesz, ebből a kolbász, a sajt,
s ez füstölés után kerül a padlásra…
A bél kaparása nagyanyó dolga volt.
Ebben segítettem. Só, hagyma, s még mi volt
mivel át kellett gyúrni, gyömöszölni…
Amit ott érezhetsz, minden, csak nem kölni
De nagyikám végül csodát tett vele,
készen állt töltésre a nagy poca bele.
A hús ledarálva, a rizs megfakasztva,
fatábla apusom nyakába akasztva…
A töltelékárut mindig ő nyomta.
A tábla e végett kellett, s hogy a gyomra
ne sinyelje meg a keserves munkát,
s még aznap bevegye a kolbászt, s a hurkát. 
Dél körül minden a teknőkbe kerül:
kolbász kunkorodik, sós szalonna terül.
Utolsó rohamban győznek az asszonyok.
A mosogatás ugye mindig női dolog.
Már ragyog a konyha, sül a kolbász, hurka,
termetes fazékban a toros káposzta.
A férfiak győzelem mámorában égve
néznek a demizson véges fenekére.

Fárad a kéz, a láb, mosolyogva néznek
a sok finomságra.
Egy darabig nincs gond: Hál az égnek!

Amit elsoroltam, ez bizony nem mese.
Így vágtunk mi disznót. Kettőt is… vagy hármat.
S így élt akkor ennek az országnak
sok szegényembere.
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sorolhatnám. De a magyar nem egy elveszett nép, mégiscsak 
ezer éve dacolunk az elemekkel itt a Kárpát medencében, elő-
kerül a PB palack, a malac inhalál nagyokat, majd csendben 
jobblétre szenderül. Meg is szúrják gyorsan, vére kifolyik, 
mégiscsak legyen valami reggelire, meg hát nehogy élve per-
zseljék meg szegényt. A gázpalack marad, rászerelik az égőfe-
jet és indul a paraszti romantika szoláriuma. A malac elszáll, 
avagy így készül a robbantott disznó.

A szomszédok elmondása szerint, a szokásos sivalkodás 
után nem sokkal egy hatalmas durranást halottak, aztán meg-
érkezett a kóstoló, mint Mézga Gézáékhoz Köbüki ajándéka: 
fénypost. Jobban örültek volna, ha az átadás személyesen tör-
ténik, mégiscsak jószomszédság, nem török átok, és az lett 
volna az igazi, ha a kolbász és a hurka meg van töltve, nem 
külön érkezik a hús és a bél.

De hol a kés?
Szintén a bölléren való spórolás hibájába esett az a három 

erőteljes fiatalember, aki meglehetősen sajátságos, bár hatha-
tós módját választotta a malac leteperésének. Az igaz magyar 
ember és a kan disznó minimum száz kiló – tartja a közmon-
dás, és ők bőven megütik mind a két mércét. Gondolták, ha 
mindhárman rádőlnek a jószágra, az mozdulni sem bír, és 
könnyedén véget vetnek földi szenvedéseinek. A gondolatot 
tett követte, hasmánt vetődtek a disznóra, el is terült szegény 
pára, nem hogy vergődni, moccanni nem maradt ereje. A ko-
mák jókedvvel sommázták, ötletük milyen jól bevált, majd az 
egyikük jelezte, itt az ideje vérét venni.

Néhány pillanatnyi elmélkedés után mindegyikük fejében 
egy kérdés fogalmazódott meg: Hol a kés?

Tálat vagy te állat!
A következő kedves történet egy félreértés eseményeit 

eleveníti fel. Főhőse egy ifjú kislegény, aki bátran felvállalja, 
hogy a leölt malac vérének felfogásához használandó tálat ő 
tartja az állat nyakán ejtett sebhez.

Minden jó úton halad, a malacot fogják, a böllér belémártja 
áldozatába a kést, a gazda odakiált fiának: -Fiam, tálat! Tálat!

A fiúcska keserves sírással rohan az anyjához, hogy apja 
milyen dolgokat kiabál neki, s nem érti, hogy miért. Közben 
hallani, ahogy az apa kiabál a fia után: -Ne szaladj el, az anyád 
úristenit, elfolyik a vér!

A vér pedig tényleg elfolyik, próbálják markukkal menteni 
a menthetőt, lelki szemeik előtt pedig az egyre elérhetetlenebb 
hagymás vér szelleme lebeg. Az anya odamegy a vérengző 
társasághoz, kiáltozik mindenki, szót szó követ, de vérnek, a 
reggelinek már annyi.

-Hol az az átok kölyök, letöröm a derekát!- kiált az apa, 
miután elengedik a kimúlt állatot.

-Elszaladt előled, mert oly csúfságokat kiabáltál neki!- szól 
közbe az anya felpaprikázott hangulatban.

-Mit kiabáltam én?
-Fiam, te állat! Te állat!

Puska, töltény, gázperzselő és a többiek
Ma már elképzelhetetlen, hogy a malac torkának átvágá-

sával szenderüljön jobblétre szegény pára. Pucér melleiket 
mutogató grínpíszesek hiszik csak azt, hogy szórakozásból 
csinálták ezt eleink. Megvolt ennek is az oka, ettől volt iga-
zán finom, friss a hús. Most már előtte le kell lőni a disznót, 
utána lehet a vérét leereszteni. De ez sem megy mindenhol 
könnyen.

Szintén vidéki folklór a vadász esete, aki fegyverével adja 
meg a kegyelemdöfést malacának. Csak nem mindig sikerül.

Csípős hajnal, a család feszülten várja, hogy a malac golyó 
általi halált haljon. A garázs mellett gyülekeznek a népek, vár-
ják, hogy a családfő jó vadász módjára végezzen a „vaddal”. 
Senki nem merészkedik a közelükbe, hajtók soha nem kerül-
hetnek a puskacső elé.

Lövés dörren, a csapat nekiiramodik, kés a böllér kezében, 
vetnék rá magukat a disznóra… A malac másodpercenként 10 
kört tesz meg az udvarban, a stüszivadász szentségel bőszen, 
hogy elmozdította fejét ez a rohadt dög és lecsúszott a golyó. 
Sajnálatos kezdet.

Alapállásba vissza, a malac kezd megnyugodni, már csak 
egy kört tesz meg szekundumonként, a családfő újra céloz, a 
többiek a garázs biztonságában várják a végkifejletet.

Újabb durranás, a népek megint soványkoca vágtában kö-
zelednek, a malac körbe-körbe az udvaron, a fegyveres rész-
leg ideges, hogy már megint nem állt úgy, ahogy elképzelte.

Újabb kör, az eredmény ugyanaz, a disznó lassan szívin-
farktust kap, az udvar tájkép csata után, a gazda a házba indul 
egy nagyobb kaliberű fegyverért, a gyerekei kérlelik, hogy ne, 
mert semmi sem marad a malacból. A kérés meghallgatásra 
talál, de kifogyott a lőszer, így mindenki bevonul a lakásba.

Az asszonyok izgatottan kérnek helyzetjelentést, amire az 
egyik fiú pókerarccal ennyit válaszol: - Apám kitárazott a ma-
lacra. És a malac még mindig él.

Mint már említettem, a magyar nem adja fel, eléri, amit 
akar, legfeljebb a „jó munkához idő kell” elv érvényesül (a 
rossz munkához meg még több). Szóval, sül a vér, a disznót 
is pörkölik már, amikor a családfő nem túl feltűnően, de pont 
emiatt nagyon feltűnően vizslatni kezdi a jószág körül a talajt. 
A vejkó, kezében a gázperzselővel megkérdi:

-Mit is keres olyan nagyon?
-Mikor újratöltöttem a puskát, elejtettem az egyik töltényt.- 

szól csendesen.
-Na még csak az hiányzik, hogy bokán lőjem magam.

Fújd a belet, ahol éred!
A disznóvágásokhoz hozzátartozik egymás ugratása. Ez 

akkor igazán mulatságos, ha alanya gyakorlatlan még e vidéki 
folklórban.

Kifejezetten női munka a bél tisztítása. Miután kipucolták, 
felfújják, hogy nem lyukas-e, mert ugye lyukas bélbe nem 
lehet hurkát-kolbászt tölteni. Ebbe a munkafázisba előszere-
tettel vonják be azt a nagyvárosi rokont, aki életében nem ta-
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lálkozott még haszonállattal úgy, hogy nincs nejlonzacsiba 
csomagolva. Vele fújatják fel a belet. Gyakran a tisztítás 
előtt.

Fogópálinka áldomással
A disznóvágás velejárója az ital is. Hajnalban a fogópá-

linka, reggeli előtt az áldomás, közben egy kis sör, bor, mi-
egyéb. Ebből is kerekednek néha vidám esetek.

Példának okáért történt egyszer, hogy a pörkölés után be-
vonultak a jó meleg konyhába elfogyasztani a reggelit, előt-
te egy korty, utána egy korty, majd még egy és megint egy. 
Elfelejtődött a malac, patakokba folyt le az ital a torkokon, 
fel is öntöttek rendesen a garatra. Délután eszméltek, akkor 
kimentek, és baltával szedték szét az addigra csonttá fagyott 
áldozatot. A jelentős időkiesés és a kissé zavart tudatállapot 
miatt a műveletet befejezni csak másnap sikerült.

Mi van anyám, pókot vágunk?
Gond lehet az is, ha kissé későn érünk haza a lumpolás-

ból. Mondjuk a vágás kezdetére.
Hősünk csak könnyed péntek esti sörözésre indult ked-

venc italkimérő egységébe. Minden kör előtt elmondta, 
hogy ez az utolsó, mert másnap disznótor lesz, aztán a 
tizenakárhányadik ital és a harmadik-negyedik kocsma után 
már nem maradt semmilyen gát. Kötelességtudata azért ha-
zavezérelte, kezdésre otthon is volt. Örömmel fogadták, 
legalább többen lesznek megfogni a disznót. Kitántorgott 
az ólhoz, összeakadt szemeivel fókuszálni próbált a malac-
ra. A többiek megfogták a jószágot, ő kapkodott a megma-
radt lába után sikertelenül, majd elkiáltotta magát:

-Mi van anyám, pókot vágunk?

A legrövidebb disznóvágás
Előkészületek megvoltak, fogópálinka betermelve há-

romszor, diszkrét szalonspicc, majd megtámadják a disznót. 
Az menekülni próbál, még esélye is van a részeg bagázzsal 
szemben. A fogók kelnek-fekszenek, a böllér is közéjük 
vágódik, lábon szúrja magát. Rémület és röhögés hangjai 
keverednek. A böllérhez orvost hívnak, a többiek isznak to-
vább, a malac pedig nyugodtan heveredik el vackában. Ma 
már nem kívánja a halálát senki.

Vagyunk egy páran, akik még napjainkban is megízlelik 
a disznóvágások hangulatát. Vagyunk még, de egyre keve-
sebben. Pedig ez a néhány történet csak a jéghegy csúcsa, 
sok urban legend van még, ami közszájon forog. Sőt, ren-
geteg új születik. És milyen jó, amikor tanúi vagyunk egy 
újabb születésének. Vagy mi magunk vagyunk a hősei.

Higgyék el, volna még mit mesélnem!
Mondi Viktor

TÉLI TÖRTÉNETEK

Valentin és
Spotrtbál

Program:
18.00 óra:   bál kezdete
19.00 óra:   vacsora (aperitif, rántott szelet és
cigánypecsenye vegyes körettel, palacsinta)
20.00 óra:   köszöntő, közreműködik 
a Rákóczi Néptáncegyüttes
23.00 óra:   tombolasorsolás 

Zene:

ARÉNA együttes 
Jegyvásárlás és asztalfoglalás:
a könyvtárban (Rákóczi út 21.),
a Varsány Közösségi Házban (Szabadság tér 10.),
és a Szabadság téri újságos pavilonban.

A belépőjegy ára:  2.500 Ft.
A bál ideje alatt büfé üzemel szolid árakkal!
Mindenkit szeretettel várunk!

2008. február 16.
Sportcsarnok
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2007. december.15-én 5. alkalommal került sor a kará-
csony kupa megrendezésére Rákóczifalván ! A rendezvény 
szervezője Ruskó Zsolt edző volt. Már reggel a zord időjárás 
ellenére érkeztek a környező településről a lelkes focisták és 
szüleik. 9 órára megtelt a csarnok a jövő nagy reménységei-
vel. Először az U7 csapatai mérték össze tudásaikat. 

Résztvevők,  eredmény:
•Szolnoki MÁV   I. helyezett
• Lurkó focimánia     

    •Abony   II helyezett
•Dobó úti óvoda 
•Rákóczifalva              III. helyezett
Voltak külön díjazottak is:
•Legjobb kapus:   Kis Zalán, Rfalva
•Legjobb játékos:  Lendvai Zoltán, Abony
•Gólkirály:   Kotula Máté, MÁV
Majd az U9-es korosztály következett, és nyesték a gólo-

kat a hálóba. Ilyen sokan és lelkesen már régen szurkoltak 
csarnokunkban.

A fiatalok minden erejüket beleadták, hogy játékuk leg-
jobbját tudják nyújtani. Az eredmények itt sem maradtak el.

Résztvevők, eredmény:
•MÁV                   I. helyezett
•Szarvas                  II. helyezett
•Szanda                           III. helyezett   

    •Rákóczifalva                 IV. helyezett
•Lurkó                   V. helyezett
•Tószeg                           VI. helyezett
•Abony                          VII. helyezett
•Törökszentmiklós       VIII. helyezett
Különdíjazottjaik:
• Legjobb kapus:               Szilágyi Soma, Szarvas
• Legjobb játékos:             Kovács Nicolas, Szanda
• Gólkirály:                       Nagy Dávid, Lurkó
• A legjobb rákóczifalvai játékos: Dudinszky Márk
A gyerekek kitartóak és fáradhatatlanok voltak egész nap. 

A szünetekben csillapíthatták szomjukat és éhségüket a bü-
fében. 

Itt meg kell említenem támogatóink hosszú sorát:
- Polgármesteri hivatal, - ÁMK, -Mondi Viktor, - Mancs 

állateledel, - Barati Istvánné, - Falvai Sándor, - Nagy And-
rás, - Gömöri Béla, - Dr. Bereczki László, - Kuizs János, 
- Pingvin cukrászda, - és persze a lelkes szülők.

Köszönjük támogatásukat! 
A büféből befolyt pénzből a gyerekek új mezeket és 7 da-

rab focilabdát kaptak. 
Persze nem hagyhatjuk ki az említettek közül, hogy de-

cember 9-én a szolnoki Mikulás kupán első helyezést ért 
el Rákóczifalva U7-es korosztálya. A gólkirály Komáromi 
György lett 5 csapat közül.

6 csapat közül az U9-es korosztály első helyezést ért el. 

Karácsony kupa

Gólkirály Banka Gábor lett.
Szintén 6 csapat közül az U15 harmadik dobogós helyet ér-
ték el.  Legjobb játékos Veréb Dániel lett.
Jánoshidán is arattak fiataljaink még decemberben, 4 csapat-
ból első helyezettek lettek. Gólkirály Banka Gábor lett.
U15-ös második helyezés legjobb kapusa Polyák József lett.
Szarvasi kupán is megjelentek gyermekeink. 8 csapatból 6. 
helyezett az U13-as korcsoport lett.
Gratulálunk nekik és köszönet azoknak akik segítségével 
ilyen szép és kiváló eredményeket érhettek el a gyerekek!
Reméljük egyre több gyerek a sport felé fordul ami erősíti a 
csapatszellemet, az egészséges életmódot és szellemi fejlődé
süket.                                                                       MPZS

A Rákóczifalvai Küzdősport Klub szép eredményekkel büsz-
kélkedhet. A gyerekek kitartó munkát végeztek és komoly-
abb helyezéseket is elértek 2007-ben. 
- Régió Bajnokságon:
Korom Réka I.
Korom Szabolcs III.
Ács Sándor VII.
Földi Attila VIII.
Csirke Zsolt IX.
Korom Réka a „Jó tanuló,  jó sportoló” kategóriában orszá-
gos III. helyezést ért el. 
A klub köszönetét fejezi ki az önkormányzat által nyújtott tá-
mogatásért, melyet felszerelésekre fordítottak. 

- Országos Bajnokságon:
Korom Réka III.

Korom Szabolcs VI.

Küzdősport Klub
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Kiadja: Falugondnokság Kft. Felelős kiadó: Nagy József
Felelős szerkesztő: Pappné Benson Mária (pbm)
Tervező-szerkesztő, tördelő: Papp Imre grafikus
E havi számunkat a szerkesztőség tagjai közül írták:  
Balázs Antal, Barhács Péter, Császiné Csáti Réka, Czirmayné 
Kocsis Róza, Hajdú Gergely, Hably Dóra, Jobbágyné Incze Er-
zsébet, Katona Gizella (K.G.), Karkus Tibor, Kövér Nikoletta, 
Majorné Pásztor Zsuzsanna (MPZs), Mondi Viktor, Tóth Kitti,  
Dr. Túrócziné Páldi Erzsébet (TPE), Urbánné Kelemen Rózsa, 
Vígh Gyula

Önkormányzati híreket sajtó alá rendezte: Szucsik Hajnalka
Civilszervezetek, intézmények híreit sajtó alá rendezte: 
Császiné Csáti Réka
Iskolai hírek: Hőnyiné Nagy Erzsébet
A Rákóczi Lapot terjeszti a Magyar Posta.
Előfizethető a kézbesítőknél és a Posta Hivatalban.

Rákóczifalva, 2008. január 24.
A Rákóczi Lap és a településről  más fontos információ olvas-
ható a folyamatosan frissülő  községi hivatalos honlapon.
                                                                    www.rakoczifalva.hu

2008. Első szám

Az emberiség évezredes történelmének egyik meghatározó felfedezése a villamosság 
feltalálása volt, majd ennek gyakorlati alkalmazása.

A találmány előtt is meg volt az igény az emberekben, hogy naplemente után is lás-
sanak, ezért próbálkoztak rengeteg megoldással. A petróleumlámpák a XIX. Században 
jelentek meg, de a petróleum rendkívüli drágasága miatt csak kevesen engedhették meg, 
hogy ilyen lámpákkal világítsanak. Kastélyok és gazdag polgárok otthonában használták 
ezeket az ún. „vázalámpákat”. 

A villamos áram elterjedésével azonban kiszorultak a lakásokból. Mára csak kevés 
ilyen különlegesség maradt ránk. Magyarország egyetlen lámpamúzeumában Zsámbékon 
csodálhatunk meg hasonlókat.                                                                     Balázs Antal

MEGHÍVÓ
Tisztelettel meghívjuk Önt és kedves családját
Oláh Béla 
régi pénzérméiből 
a Macimúzeumban
„A föníciaiak öröksége” 
címmel rendezett kiállítására.

Megnyitó: 2008. január 25. 17.00 óra
A kiállítás megtekinthető: 2008. február 28.

A hónap műtárgya
vázalámpák 

/Zsolnay gyár Pécs 1880/

Fazekas Mihály 
kecskeméti vállalkozó, 
óragyűjtő (képünkön) 

a Macimúzeumnak 
ajándékozott 

egy az 1880-as évekből 
származó fali órát,

valamint hatvanezer forint 
értékű tapétát vásárolt 

az intézménynek.

A Macimúzeum új ötlete 
és kezdeményezése 

a világjáró kurucmacik, 
amivel különböző országokba 

juthatnak el, 
lelkes macikedvelők 

segédletével. 
Ott létükről foto készül. 

Az első mackónk Kenyába 
utazott el (mint erről a 

borítón lévő fotó tanúskodik), 
de jelenleg tartózkodik még 
egy Amerikában, egy másik 

pedig Németországban.
Ha bárki kedvet kapott a mackók 

utaztatására, 
annak jelentkezését szívesen 

vesszük!

MACIMÚZEUM FELHÍVÁSA



Kezdjük vidáman az évet!

2008. Első szám

„Elkövető”: Vígh Gyula




